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Lühidalt
• Sotsiaalministeerium 

toetas rahaliselt 66 hoole-
kandeasutust, kes on täitnud 
tingimused kõrge vaktsinee-
rituse saavutamiseks. Toetuse 
saamiseks peab vähemalt 90 
protsenti töötajatest olema 
kahe doosiga vaktsineeritud 
ja toetuse summat saab suu-
rendada, kui suur osa hoo-
lekandeasutuse elanikest on 
kaitstud ka tõhustusdoosiga. 

Kokku on toetust saanud 
66 hooldekodu, suurim väl-
jamakse hoolekandeasutusele 
oli umbes 41 000 eurot.

Järvamaal asuvatest hool-
dekodudest said kõrge vakt-
sineerituse eest toetust Väätsa 
eakate kodu, Koeru hoolde-
keskus, Ahula pansionaat ja 
Käru Südamekodu.

• Alates 1. veebruarist 
jääb ära liini 35G liinilõik 
Konnaaugu suunal. Buss ei 
läbi enam Jalalõpe, Sinimetsa, 
Seliküla, Konnaaugu, Jalgse-
ma, Kargu ja Kooli peatust. 
Järva-Jaanist väljumine Paide 
suunal on kolm minutit vara-
sem ja buss peatub ka Kooli 
peatuses.

• Alates 1. veebruarist 
hakkab pensionide, toetuste 
ja hüvitiste kojukannet tege-
ma AS Hansab koostöös tur-
vaettevõttega Viking Security.

Pensionide, toetuste ja 
hüvitiste väljamakseperiood 
jääb samaks ja see on 5.–12. 
kuupäevani. Osale klientidest 
võib muutuda senine koju-
kande kuupäev, aga nende 
inimestega võtab teenuseosu-
taja eraldi ühendust ning täp-
sustab uue kuupäeva.

Teenuseosutaja tunneb ära 
Viking Security ametivormi 
(pildil) ja töötõendi järgi.
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15. ja 16. jaanuaril toimusid 
Tehvandil Eesti meistrivõist-
lused murdmaasuusatamises, 
kus naiste vabatehnika sprin-
didistantsi võitis Kaidy Kaasiku 
Ambla spordiklubist, jättes kak-
sikõe Keidy teiseks. Vastavalt 
kehtivale statuudile lunastas 
Kaidy võiduga pääsme 2.–20. 
veebruarini   Pekingis peeta-
vatele taliolümpiamängudele. 
Keidy Kaasiku oli oma olüm-
piapääsme juba varasemalt välja 
teeninud.

Kaarel Kasper Kõrge RR Suu-
saklubist sai meeste vabatehnika 

sprindidistantsil kolmanda ja 
klassikasõidus teise koha. Kas ka 
tema olümpiale pääseb, polnud le-
he trükkiminekuks veel selgunud.

Kohe pärast Pekingi talio-
lümpiamänge toimuvad Nor-
ras Lygnas juunioride ja U-23 
maailmameistrivõistlused, ku-
hu pääsevad Eestit esindama ka 
õed Kaasikud.

11. jaanuaril oli perekond 
Kaasiku Jäägri Villasse tänu-
lõunasöögile kokku kutsunud 
Keidy ja Kaidy suurimad toeta-
jad. Reimo Kaasiku kui Ambla 
spordiklubi juht ning Kaidy ja 
Keidy isa tänas sponsoreid hea 
koostöö eest. „Olete sajaprot-

sendiliselt tüdrukute edu osa. Il-
ma teieta me ei saa!“ kinnitas ta.

Sama kinnitasid ka kaksi-
kud ise. „Täname teid tehtud 
koostöö eest ja loodame, et see 
jätkub ka edaspidi,“ ütles Kaidy 
Kaasiku sponsorite poole pöör-
dudes.

Kohtumisel Jäägri Villas 
esitlesid kaksikõed oma uhiuut 
võistlusdressi, millel ilutsesid 
ka suurimate sponsorite nimed. 
„Sponsorite nimede reklaami-
misel on ka oma kindlad reeglid. 
Näiteks MK-võistlustel käies on 
ruutsentimeetrid ette antud, mil-
lele tohib nimed panna. Kõige 
suurema sponsori nimi on alati 

mütsil,“ kirjeldas Reimo Kaa-
siku. Kaasikutel on seal suurelt 
nimi Latter – ettevõte, mis too-
dab loomakasvatusfarmide si-
sustust. Riietelt leitavate logode 
seas võib Kaasikute sponsoritena 
leida näiteks ettevõtted Farm24, 
Tornator, Eckeröline ja Weber 
Saint-Cobain, aga ka Ambla 
spordiklubi ning Järva valla.

Tüdrukute treener Jaanus 
Teppan tänas Reimo Kaasikut, 
et see ta kunagi tütarde treene-
riks kutsus. „Minusugune vin-
guv vanamees on tänulik, et sai 
võimaluse neid tüdrukuid tree-
nida ja aastate jooksul kogutud 
kogemusi edasi anda,“ ütles ta. 

Teppan lisas, et kuigi tüdruku-
tel ei ole ette näidata medaleid 
rahvusvahelistelt võistlustelt, on 
neil siiski omajagu häid tulemu-
si. „Skandinaavias on konku-
rents ikkagi väga tugev,“ lisas 
ta. „Kui osalejaid on ligi sada ja 
oleme esimese viieteistkümne 
seas, on see tugev tulemus.“

Teppani sõnul on sportlase 
kõige tähtsam ülesanne terve 
püsida. „Kui ei püsi terve, ei tule 
ka tulemust, mille üle rõõmu 
tunda,“ ütles Teppan ja soovis 
Kaidyle ja Keidyle tugevat ter-
vist. Tüdrukute sõnul ongi nen-
de tugevaimaks motivaatoriks 
tulemused. 

Kaksikõed Keidy ja Kaidy Kaasiku 
lunastasid pääsmed Pekingi taliolümpiale

Merle Rüütel
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Kui Järva vallas oli 2020. aasta 
1. jaanuaril elanikke 8928 ja aasta 
hiljem 8829, siis  selle aastal 1. jaa-
nuaril oli elanikke 8812 ehk vaid 
17 elaniku võrra vähem kui mullu.

Järva vallavanem Toomas 
Tammik ei osanud välja tuua 
üht konkreetset asulat, sest ela-
nikke on lisandunud kogu valda. 
„Eesmärk on rahvaarvuga plussi 
jõuda, siis saame päris rahul ol-
la,“ ütles ta.

See, et Imavere elanike arv 
kasvas koguni 27 inimese võrra 
(2020. aasta 1. jaanuaril oli seal 
elanikke 409, 2021. aastal 405 
ja 2022. aastal – 432), imestama 
ei pane, sest seal valmis läinud 
aastal 18 korteriga üürimaja.

Kuigi osa elanikke kolis Ima-
verre ka Koigist, on sellegi küla 
elanike arv järjepidevalt kasva-
nud: 2020 – 359, 2021 – 362, 
2022 – 378 elanikku.

Tühje munitsipaalkortereid 
on Koigis piirkonnajuhi Kaido 
Krause sõnul vaid kaks: ühetoa-
line on ootevalmis ja sinna võiks 
kohe sisse kolida, kolmetoaline 
vajab remonti. „Kortereid küsi-

takse tihti, aga just suuremaid, 
kolmetoalisi. Ka kinnisvaraturul 
on neid vähe pakkuda – kõik, 
mis müüki tulevad, lähevad ka 
kohe kaubaks,“ teadis Krause 
öelda. 

Tema sõnul on Koigis väga 
hea elukeskkond: pood, perearst, 
hambaravi, lasteaed, kool, võim-
la ja pakiautomaat. „Ja aina laie-
nev osaühing Th ermoarena, kes 
otsib pidevalt tööjõudu. Ainult 
rõõm on tõdeda, et Koigi are-
neb. Varsti on Koigi samasugune 
tööstuspiirkond nagu Imavere,“ 
ütles Krause naeruselt.

Elanike arvu kasvatas ka Peet-
ri alevik: 2020 – 187, 2021 – 188 
ja 2022 – 199 elanikku.

Peetris elav Getter Klaas ütles, 
et viirus on mõjutanud maapiir-
kondi tegelikult päris hästi. „Nä-
ha on, et maal inimestele meel-
dib, väärtustatakse üha rohkem 
vaikust ja rahu ning mõnusat 
piirkonda ja kolitakse siia elama. 
Vaatan isegi imestunult, kuidas 
laste arv lasteaias aastatega ai-
na suureneb – lapsi on praegu 
42, neist kümme koolieelikute 
rühmas. Ka täna sain ühe tele-
fonikõne, kus lapsele juba sep-

tembriks koht broneeriti,“ ütles 
Klaas. Ka koolil on olnud head 
aastad. „Alles saime kooli noore 
õpetaja, kes maale kolis.“

Väikeses Kuksema külas on 
samuti elanike arv tõusnud: 2020 
aastal oli elanikke 82, 2021 – 87 
ja 2022 – 95.

MTÜ Kuksema Ühendus 
juhatuse liige Priit Seire teadis 
öelda, et kõik küla vabad majad 
on leidnud uued omanikud ja 
ka nendesse majadesse, mis olid 
suvekodud, on nüüd päriseks 
kolitud. „Ütleme ikka, et külas 
on jälle üks suits juures. Olnud 
on ka juurdekasvu,“ ütles Seire.

Sündide arv suurenes: 2021. 
aastal sündis valda 98 last (2020. 
aastal 89 ja 2019. aastal 85).

Suri 150 inimest (2020. aastal 
129 ja 2019. aastal 121).

Järva valda asus elama 360 
inimest, meie vallast lahkus 317.

Vastastikune ränne toimus 
Eesti ja Soome vahel, teiste vä-
lisriikide vaheline liikumine oli 
minimaalne, üksikud korrad 
saabuti Ukrainast, Ecuadorist 
ja Ameerikast, lahkuti Rumee-
niasse ja Saksamaale.

Valla elanike arvu langus on aeglustunud

2020 2021 2022
Abaja küla 60 59 56
Ageri küla 35 35 36
Ahula küla 256 254 253
Albu küla 244 231 245
Ambla alevik 330 325 321
Ammuta küla 22 22 26
Aravete alevik 751 738 729
Aruküla 47 50 48
Ataste küla 27 26 28
Eistvere küla 34 37 34
Ervita küla 220 217 209
Esna küla 63 66 63
Hermani küla 19 19 20
Huuksi küla 71 66 68
Imavere küla 409 405 432
Jalalõpe küla 29 28 25
Jalametsa küla 20 18 22
Jalgsema küla 54 59 54
Jõeküla 2 2 3
Jõgisoo küla 82 83 81
Järavere küla 10 10 10
Järva-Jaani alev 972 956 960
Järva-Madise küla 80 85 84
Kaalepi küla 183 174 170
Kagavere küla 28 27 29
Kahala küla 20 21 19
Kalitsa küla 46 47 47
Kapu küla 51 51 51
Kareda küla 60 60 56
Karinu küla 190 183 188
Keri küla 3 3 6
Kiigevere küla 22 23 18
Koeru alevik 921 920 908
Koidu-Ellavere küla 16 14 14

Koigi küla 359 362 378
Kukevere küla 50 47 48
Kuksema küla 82 87 95
Kurisoo küla 69 68 65
Kuusna küla 39 37 37
Käravete alevik 216 207 201
Käsukonna küla 81 78 75
Köisi küla 53 49 49
Küti küla 9 8 8
Laaneotsa küla 15 17 17
Laimetsa küla 55 54 52
Lehtmetsa küla 35 31 33
Liusvere küla 10 9 7
Lähevere küla 4 4 3
Merja küla 4 5 4
Metsla küla 44 44 37
Metstaguse küla 61 58 60
Mõnuvere küla 7 6 7
Mägede küla 17 17 19
Mägise küla 33 31 31
Märjandi küla 64 60 57
Müüsleri küla 92 90 89
Neitla küla 7 5 7
Norra küla 2 2 1
Orgmetsa küla 54 58 63
Peedu küla 57 60 59
Peetri alevik 187 188 199
Prandi küla 42 41 43
Preedi küla 22 23 20
Puhmu küla 27 28 31
Puiatu küla 39 36 31
Pullevere küla 31 30 30
Päinurme küla 137 133 129
Pällastvere küla 5 9 9
Pätsavere küla 2 2 2
Raka küla 44 42 42
Ramma küla 17 17 16

Rava küla 29 30 27
Reinevere küla 60 55 56
Roosna küla 97 92 87
Rutikvere küla 22 23 22
Rõhu küla 25 26 28
Salutaguse küla 21 21 21
Santovi küla 44 44 43
Seidla küla 37 37 37
Seliküla 16 15 15
Silmsi küla 27 26 25
Soosalu küla 18 17 17
Sugalepa küla 3 1 1
Sõrandu küla 100 99 93
Sääsküla 84 83 78
Taadikvere küla 83 81 84
Tammeküla 32 32 31
Tammiku küla 15 17 17
Tamsi küla 25 27 22
Tudre küla 27 26 23
Udeva küla 30 28 31
Vaali küla 28 27 25
Vahuküla 68 71 72
Valila küla 10 12 14
Vao küla 221 224 209
Vetepere küla 29 29 30
Visusti küla 25 25 21
Vodja küla 31 29 32
Vuti küla 8 7 7
Võrevere küla 12 10 12
Väike-Kareda küla 43 40 42
Väinjärve küla 59 55 54
Õle küla 13 13 12
Ämbra küla 24 25 21
Öötla küla 67 72 72
Ülejõe küla 7 16 14
Vald (valla täpsus) 39 37 50
KOKKU 8928 8829 8812

Järva valla elanike arv külade kaupa

Järva valla elanike arv 
1. jaanuari seisuga:
2018  8984 

2019  8968 

2020  8928 

2021  8829 

2022  8812
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1 küsimus

KATRE MÄGI

sotsiaalosakonna juhataja

Järva vald alustas taotluste 
vastuvõttu 10. jaanuaril, eel-
nevalt teavitati vallaelanikke 
meediakanalite (valla koduleht, 
FB leht, Järva Valla Leht, Järva 
Teataja) kaudu.

Järva vallas on 18. jaanuariks 
energiakulude hüvitamiseks esi-
tatud 234 taotlust, neist 122 on 
esitatud valla üldmeili kaudu di-
gitaalselt. Ülejäänud taotlused 
esitati kas sotsiaaltöö spetsialisti 
e-postile või käisid taotlejad vas-
tuvõtul taotlust täitmas.

Erandkorras käivad sotsiaal-
töö spetsialistid ka kodudes 
taotlusi vastu võtmas, kuid se-
da vaid juhul, kui taotleja min-
gil põhjusel vastuvõtule tulla ei 
saa ja tal puuduvad oskused või 
võimalused internetikeskkonnas 
taotlust esitada.

Eraldi lisatööjõudu pole sot-
siaalosakonnas selleks palgatud, 
meie tublid spetsialistid on ar-
vestanud ajutiselt suurenenud 
töökoormusega.

Täiendavat elektroonilist vas-
tuvõtukeskkonda ja eraldi e-pos-
ti aadressi taotluste saatmiseks 
pole vallal loodud, samuti pole 
vald käivitanud eraldi infoliini 
teabe jagamiseks.

Taotlejate tekkinud küsimus-
tele vastavad sotsiaalosakonna 
spetsialistid.

Enim korduma kippuvad 
küsimused puudutavad taotlu-
se esitamist. Eakad ei tea, kust 
nad saavad oma elektri- ja võr-
guteenuse arveid näha, kuna 
maksavad otsekorraldustega. 
Töötavad inimesed küsivad sa-
muti mitmeid küsimusi: kes on 
leibkonna liikmed, mismoodi 
leibkonnaliikmeid arvestatak-
se; kas arvestusse kuuluvad ka 
reaalselt aadressile sisse kirjuta-
tud elanikud, kes seal tegelikult 
ei ela; kui digivõimekus taotle-
jatel puudub, mis siis saab; mis 
dokumente peab esitama, milli-
seid arveid tuleb esitada, kuidas 
juriidilise isiku või korteriühistu 
arvet jagada jne.

Rahandusministeerium eral-
das esimese ettemaksuna Järva 
vallale 35 000 eurot, millest 18. 
jaanuariks on väljamakseid teh-
tud 24 242,89 euro ulatuses.

Kohaliku omavalitsuse (KOV) 
vaates on taotluste vastuvõtul tek-
kinud mitmeid probleeme.

•  See on KOV-idele väga 
suur halduskoormus.

•  Reeglistik on läbi mõtle-

mata (näiteks kui õiglane 
on koefi tsient laste vanu-
se piiri arvestades).

•  STAR-i uued rakendu-
sed sünnivad alles siis, 
kui taotlusi menetletakse 
– arendus ei jõua järele. 
Pidevalt esineb häireid 
STAR-i töös.

•  Kuludokumentide lisa-
mine STAR-i on ajama-
hukas ja kui menetlus 
on lõpetatud, siis sinna 
dokumente enam lisada 
ei saa.

•  Väide, et ühele taotlusele 
kulub 20 minutit, ei pea 
paika (v.a ainult siis, kui 
kõik vajalik on esitatud 
ja jääb ainult menetlemi-
ne STAR-is ning otsuse 
saatmine e-postile).

•  Suur ajakulu telefoni-
vestlustele.

•  Ametnike hirm, et ar-
vestavad valesti.

•  Arved on erinevad ja 
nende kättesaamisega 
on probleeme (eakatel on 
sõlmitud otsekorraldus-
lepingud ja arveid neile 
eraldi ei tule – neid tuleb 
abistada arvete hankimi-
sel eri keskkondadest).

•  Ajapuudus – telefonikõ-
nedele saab vastata vaid 
siis, kui kliente pole vas-
tuvõtul.

•  Töökoormuse üks osa 
on otsuse inimesele 
teatavaks tegemine ka 
positiivse otsuse korral 
(tuleneb haldusmenet-
luse seadusest). Otsuste 
saatmine kirja teel (kõigil 
pole e-posti) võtab sa-
muti aega. 

•  Taotlusele kirjutatud 
arvelduskonto number 
on vigane ja seda tuleb 
täpsustada.

•  Kohtutäituritel on õigus 
toetus muude võlgade 
katteks kinni pidada.

Taotluse saab saata valla üld-
meilile info@jarva.ee digitaal-
selt allkirjastatuna, lisades sinna 
vajalikud kuludokumendid, või 
täita see piirkonna teeninduskes-
kustes kohapeal, kuid eelnevalt 
tuleb sotsiaaltöö spetsialistiga 
aeg kokku leppida. Palju esita-
takse taotlusi samuti sotsiaaltöö 
spetsialistide e-posti aadressile. 
Erandjuhtudel ja kokkuleppel 
sotsiaaltöö spetsialistiga võtame 
taotlusi vastu ka taotleja kodus 
(eakad, puudega inimesed).

Kuidas on Järva vallas kulgenud 
taotluste vastuvõtt energiahinna 
tõusu leevendamiseks?

 2. veebruaril Järva 
vallas

Kell 12 Järva-Jaani 
ausamba pargis 
Tartu rahulepingu 

aastapäeva 
tähistamine

Kell 11.25 Peetri 
kool süütab küünlad 
Tartu rahulepingu 

aastapäevaks Järva-
Peetri kirikaias 

ausamba juures
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Konkurentsiamet kinnitas 
jaanuarikuu alguses Koigi 
võrgupiirkonnale uue toasoo-
ja piirhinna, mille alusel keh-
tib seal alates 10. veebruarist 
uus soojuse müügihind. Kui 
varasemalt tuli Koigi piirkon-
na elanikel oma kodusooja 
eest maksta 54 €/MWh (kõik 
hinnad ilma käibemaksuta), 
siis veebruarist on see summa 
60.14 €/MWh. Imavere-Koigi 
piirkonnajuhi Kaido Krause 
sõnul oli hinnatõusu põhju-
seks ulatuslik elektrihinna 
kallinemine.

 Järva Halduse juhataja And-
reas Sapas andis teada, et toa-
sooja hinnatõusu on lähitulevi-
kus oodata ka teistes Järva valla 
piirkondades. Hinda mõjutab 
otseselt toorme ja elektri hind 
ning sooja tarbivate majapi-
damiste arv. Koeru ja Imavere 
piirkonnas kasutatakse katla-
majas toorainena hakkepuitu. 
Samas on hakkepuidumüüja 
juba teada andnud tõenäolisest 
hinnatõusust veebruaris-märtsis. 
Samamoodi puudutab hinnatõus 
pelletiga kütmist, kuna see on 
otseselt seotud elektrienergia ku-
luga. Koerus ostetakse toorainet 
sisse  megavati (MW) hinnaga 

ja seal maksab toasoe praegu 
51,11 €/MWh. Imaveres oste-
takse toorainet aga puistekuup-
meetriga (pm3) ja seal maksab 
toasoe 58,48 €/MWh.

 
Järva-Jaanis toodetakse toa-

sooja põlevkiviõli baasil töötava 
katlaga ja seal on toasooja hind 
67,26 €/MWh. Aravete alevikus 
saab biogaasist jääksoojust, mis 
on odavam kui toota sooja näi-
teks õlist. Seal on toasooja hind 
58,26 €/MWh.

Sapase sõnul on elektri hin-
natõus valusalt puudutanud ka 
aktsiaseltsi Järva Haldus. „2020. 
aastal oli meie elektriarve 50 000 

eurot, aga 2021. aasta detsembris 
juba ligi 86 000 eurot kuus. Selle 
aasta jaanuarikuu arvet ei julgegi 
kohe vaadata,“ ütles Sapas ja lisas 
kahetsusega, et toasooja hinna 
tõus on paraku vältimatu.

 
Järva valla sotsiaalosakonna 

juhataja Katre Mägi julgustas 
makseraskustes olevaid inimesi 
pöörduma ka valla sotsiaalosa-
konda. „Meil on toimetuleku-
raskustes olevatele inimestele 
võimalik pakkuda mitmeid 
meetmeid, sealhulgas ka era-
korralist ühekordset abi, kui 
selleks vajadus peaks olema,“ 
lisas Mägi. 

Veebruarist kallineb toasoe

Koeru   51,11 €/MWh
Koigi   54 €/MWh
Tapa   55,90 €/MWh
Paide   57,64 €/MWh
Aravete   58,26 €/MWh
Imavere  58,48 €/MWh
Türi   59,75 €/MWh
Põltsamaa  62,18 €/MWh
Suure-Jaani  64,01 €/MWh
Väätsa   64,68 €/MWh
Järva-Jaani  67,26 €/MWh
Roosna-Alliku  70,81 €/MWh
Oisu   74,75 €/MWh
Türi-Alliku  97,91 €/MWh
 Kõik hinnad ilma käibemaksuta

Toasooja 
hinnad 
võrdluses:

Koigi katlamaja
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Saame tuttavaks

Järva Kilva eestvedaja Arlet 
Palmiste andis teada, et mä-
lumängusari Järva Kilb jätkus 
uuel aastal Roosna-Allikul. 11. 
jaanuaril toimunud mälula-
hingu küsimused valmistas ja 
kandis ette Eve Sissas. Esimest 
korda polnud terve mängu 
jooksul ühtegi spordiküsimust, 
kuid see-eest olid väga põnevad 
küsimused Eesti lähiajaloost. 
See sobis hästi paljudele võist-
kondadele. Täname Roosna-

Alliku rahvamaja peret sooja 
toa ja maitsva suupistelaua eest.

Järgmine mäng toimub juba 
8. veebruaril Järva-Jaani kul-
tuurimajas. Kõik on oodatud! 
Sarja korraldab MTÜ Sääsküla 
Huviklubi.

 
4. vooru tulemused (sulgu-

des kohapunktid kokku)
1. Pub Krahv Dracula (Alar 

Särgava, Aksor Koit, Urmas 
Tarvis, Harri Aarde) – 53 (4);

2. Oisu – 48 (13); 3. Huvi-
klubi – 46 (25,5); 4.Tre+ – 41 
(13); 5. Jäneda – 36 (16); 6. 
Müko – 34 (33); 7. Messing 
– 31 (39,5);  8. Karedad – 30 
(26); 9. Päästekas – 28 (37.5); 
10. TennoKüün – 27 (31); 11. 
Järva-Jaani – 25 (31,5); 12. 
Roosna-Alliku – 24 (42)

 
Igas mängus on ka üks viie-

küsimuseline plokk Järvamaa 
kohta. Nende küsimuste koh-

ta peetakse eraldi arvestust ja 
hooaja lõpuks selgub parim 
Järvamaa tundja.

Järva Teema tulemused:
1. Dracula – 29; 2. TRE+ – 

25; 3. Oisu – 21; 4.–5. Roosna-
Alliku – 20; 4.– 5. Huviklubi 
– 20; 6. Karedad – 18; 7. Jäne-
da – 17; 8. Järva-Jaani – 16; 9. 
MüKo – 17; 10. Päästekas – 15; 
11. TennoKüün – 11; 12. Mes-
sing – 2

Kilvarid kohtuvad uuel kuul Järva-Jaanis

12. jaanuarist on Järva valla 
haldusspetsialisti ametis Villu 
Teder.

Villu ütleb, et pole elupõline 
järvalane, vaid migrant, sest sün-
dis 1962. aastal Põltsamaal. Kuigi 
pere elas Imavere lähedal Kae-
ra külas, kuulus toogi piirkond 
1963. aastani Põltsamaa rajooni. 
Igatahes kooliteed alustas Villu 
Imavere mõisas juba täieõigus-
liku järvamaalasena. Sellest ta 
palju ei mäleta, sest ei pidanud 
valima isegi pinginaabrit – sel-
leks oli tema kaksikvend. 

Villu isa pidas traktoristi 
ametit, ema oli mesinik sovhoosi 
mesilas. Villul on mälupilt, kui-
das kevadel ilusa päikesepaiste-
lise ilmaga mesila poole minnes 
vedelesid kruusateel rästikud. 
Maasikakorjamist üle tee karja-
maa nõlval mäletab ta ka.

Siis kolis pere Paide rajoo-
ni teise otsa Kaalepisse, hiljem 
Agerisse, kus valmis kolhoosi 
ehitatud ühepereelamu. Villu 
käis Seidla mõisas algkoolis ja 
Aravete kaheksaklassilises koo-
lis. Keskkooli lõpetas aga Amb-
las. Olid ajad...

Sõjakomissariaat saatis ta 
Järva-Jaani autokooli. Siis tuli 
armeeteenistus. „Pärast sõjaväge 
läksin Tallinna Nõmme miilitsa-
kooli. Siis tuli taasiseseisvumine, 
miilitsast sai politsei. Oma polit-
seiaastatest 99 protsenti töötasin 
ma Järvamaal,“ ütleb Villu. Ta 
lisab, et kuigi ta teenis ihu ja 
hingega õiguskorda, pensioni ta 
politseis siiski välja ei teeninud. 
„Kui abiellusin, elasime Ahulas 
korteris, hiljem mitmed aastad 
Lehtses. Lõpuks kolisime Tal-
linna, sest naisel oli vaja tööle 
ja lastel kooli minna.“

Villu asus tööle pangas, es-
malt Tallinna Pangas. Muide – 
Tallinna Panga fi liaal oli siis ka 
Mäo ristis. Pärast ühinemist sai 
tööandjaks AS Eesti Ühispank, 
hiljem SEB. Panganduses töötas 
Villu 1996. aastast kuni 2021. 
aasta jaanuari lõpuni. „Turva-
mees Vabaduse puiesteel“ – seegi 
laul jääb Villu tööaja sisse, aga 
Villu polnud pelgalt turvamees, 
vaid panga turvaosakonna ju-
hataja. „Selle aja sisse mahub 
ka kaks tõsist röövimislainet,“ 
tunnistab ta. Toona varastati 
kontoritest ka arvuteid ja mo-
nitore. „Huvitav oli see, et vahel 
jõudis Kanal 2 sündmuskohale 
minust varem.“

Villu sõnul pole ta tööd tehes 
eales igavust tundnud, oli see siis 
miilitsas, politseis või pangas.

„Kui ma 1996. aastal pan-

ka tööle läksin, oli iga kontori 
kliendisaalis turvatöötaja – see 
tagas klientide ja pangatöötajate 
turvalisuse. Oli aeg, kui mul oli 
turvaosakonnas 70 ja rohkemgi 
turvatöötajat. Tänaseks on tur-
vaarmeest järele jäänud mõned 
üksikud. Esiteks on kadunud 
panga suur kontoritevõrk ja 
teiseks – vajalikus mahus hal-
dusteenuseid ostetakse sisse. 
Suur osa elust on meil tänaseks 
virtuaalne ja suur osa tehingu-
test kolinud internetti,“ ütleb 
Villu. „Aga ega’s me sularahata 
hakkama saa, eriti maal.“

„Minus sellist heas mõttes 
mustlase verd pole. Selles suhtes 
olen olnud laisk,“ tunnistab Vil-
lu. Kuigi täiendkoolitusi ja -kur-
suseid on ta läbinud pidevalt, 
pole tal varem olnud vajadust 
olla avatud uutele väljakutsetele,  
Järva vald on Villule elus neljas 
töökoht. Tema sõnul ei tohiks 
haldusspetsialisti amet olla hiina 
keel, millest ei tea ööd ega mütsi 
– ikka tööde korraldamine, suht-
lemine fi rmadega, lepingud jms. 

Nädala sees elab ta taas lap-
sepõlvekodus Ageris. „Ema on 
tublisti üle 80 ja vajab abi. Minu 
lapsed on täiskasvanud ja naisel 
on töökoht linnas.“

Koeru teeninduskeskuses 
töötab Villu esmaspäeviti ja 
neljapäeviti, teistel tööpäevadel 
leiab teda Aravete teenindus-
keskuses.

Kontakt: 53071980; e-post: 
Villu.Teder@jarva.ee 

Villu Teder pole tööd tehes 
iial igavust tundnud

MERLE RÜÜTEL

Üle 800 rahva-, kooli- 
ja teadusraamatuko-
gu osalevad tänavu 
aset leidval raamatu-
kogude aastal, mille 
eesmärk on  tutvusta-
da raamatukogude 
muutuvat rolli.

Ilusat raamatukoguaastat soo-
vis kõigile lugejatele ka Järva val-
laraamatukogu direktor Karmen 
Velitschinsky. „Raamatukogud 
on Eestis püsivalt tegutsenud üle 
500 aasta, kuid ükski raamatu-
kogu ei saa toimida lugejateta. 
Eestis külastab raamatukogu iga 
teine elanik ja aastas tehakse üle 
13 miljoni laenutuse,“ ütles ta. 
Lisaks seitse miljonit raamatuko-
gukülastust ja üle kaheksa miljoni 
virtuaalkülastuse.

Velitschinsky sõnul laenutati 
möödunud aastal Järva valla-
raamatukogus raamatuid ligi 72 
000 korda. Raamatukogubuss 
Krõõt tõi juurde 60 lugejat, kes 
laenutasid 444 raamatut. Aasta-
ga on Järva vallaraamatukogus-
se juurde tulnud 242 uut lugejat. 
„Lugejaaktiivsus on keskmine,“ 
ütles Velitschinsky ja lisas, et 
tunneb heameelt laste üle, kes 
on usinamad raamatukogu 

külastama. „Vanemaealised on 
samuti kenasti kohal ja meil on 
täitsa tublid lugejad.“ 

Järva vallakogu kolm enim lae-
nutatud raamatut olid Eha Veemi 
„Leskede klubi“ (268 laenutust),  
Leelo Kassikäpa „Kui vanad nai-
sed armuvad“ (256) ja Nicola May 
„Väike nurgapood“ (169).

Velitschinsky julgustas 
inimesi raamatukoguga sina-
sõbraks saama. „Eks siin on 
raamatukogul endal ka palju 
ära teha,“ tunnistas ta ja andis 
teada, et raamatukogude aas-
ta 2022 sisaldab nii mõndagi. 
Aasta on jagatud neljaks: jaa-
nuarist märtsini keskendutakse 
raamatukogudele kui kogukon-
nakeskustele, aprillist juunini 
on fookuses raamatukogu kui 

kirjanduse ja kultuuri keskus, 
juulist augustini on raamatu-
kogu ratastel ehk ruumist väl-
jas igal võimalikul moel ja sep-
tembrist aasta lõpuni räägitakse 
tulevikuraamatukogust.

„Hakkame tasapisi valmis-
tuma Järvamaa raamatukogu-
päevadeks, mis toimuvad 4.–10. 
aprillini. Juba on teada, et sel 
nädalal kohtub Ambla raama-
tukogus lugejatega Leelo Kassi-
käpp. Ja aprillis tuleb ka ööraa-
matukogu,“ lubas Velitschinsky. 
„Suvel tahaks koos Krõõdaga 
minna tutvuma Tallinna raa-
matukogubussi Katarina Jeega.“

Raamatukogude aasta avati 
12. jaanuaril Tarvastus, kus asub 
kõige kauem järjepidevalt tegut-
senud rahvaraamatukogu Eestis. 

12. jaanuaril kell 12.12 loeti mit-
mes Eesti paigas ette katkendeid 
möödunud aastal 3571 korda 
laenutatud Eesti autori Mud-
lumi ilukirjanduslikust teosest 
„Mitte ainult minu tädi Ellen“ 
ja 4335 korda laenutatud Piret 
Raua lasteraamatust „Tobias 
ja teine b“. Järva vallas lugesid 
nendest raamatutest katkendeid 
ette ajaloolane, koduloouurija 
ja muuseumiomanik Ründo 
Mülts, Maalehe ajakirjanik Lii 
Sammler, Koigi kooli eesti keele 
ja kirjanduse õpetaja Kadri Lib-
lik, Koigi kooli direktor Annela 
Ojaste, Imavere rahvamaja ju-
hataja Õnnela Lees, Piibe teatri 
näitleja Aire Pitk, Tartu ülikooli 
eesti fi loloogia üliõpilane Triin 
Aasa, lasteaiaõpetaja Sigrid Saar, 
huvijuht Kirsika Ilmjärv, Järva 
vallavolikogu liige Arto Saar ja 
Alburahva Teater.

Raamatukogude aasta 2022 
pakub aasta jooksul mitmesu-
guseid sündmusi igas Eesti pai-
gas. Kindlasti on neid sündmusi 
oodata ka Järva valla raamatu-
kogudes. Info nendest on leitav 
raamatukogu kodulehel www.
jarvaraamat.ee.

Raamatukogude teema-aasta 
kutsus ellu kultuuriministee-
rium ja seda veab koostöös 870 
raamatukoguga Eesti rahvus-
raamatukogu.

Algas raamatukogude aasta
Karmen Velitschinsky, Ründo Mülts ja Krõõda juht Marko Männik 12. jaanuaril Kell 12.12 Huuksis. 

Koigi kooli eesti keele ja kirjanduse õpetaja Kadri Lib-
lik, Koigi kooli direktor Annela Ojaste ja Koigi raamatu-
koguhoidja  Malle Kreek.
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Muljeid 13. jaanuaril 
Põltsamaal peetud 
Kesk-Eesti ettevõtlus-
konverentsist jagavad 
Järva vallavanem Too-
mas Tammik, abivalla-
vanem Tiina Oraste ja 
arenduse peaspetsia-
list Triin Tippi.

Tammik: Osalejaid, nende 
seas ka ettevõtjaid, võiks alati 
rohkem olla. Arutati, mis po-
sitsioonil Kesk-Eesti ettevõtlus-
maastikul asub ning milline on 
suund, kuhu Järva- ja Jõgevamaa 
võiksid liikuda. Mis valdkonna 
piirkond see on? Jõuti lihtsale 
järeldusele – põllumajandus-
piirkond ja toiduainetetööstus, 
piima tootmine ja ümbertööt-
lemine. Nii on ju ka olnud. Kui 
Paidesse valmib kaks piimakom-
binaati, ongi Paide piimapea-
linn.

Tippi: Mõnes ettekandes 
häiris mind see, et kui räägime 
maal elamisest, siis räägime au-
tomaatselt lambapügamisest. 
Ettevõtluse ja Innovatsiooni SA 
esindaja ütles kohe alustuseks, et 
on ka lapsepõlves maal käinud ja 
lambaid püganud. Mina elan ka 
maal ja pole seda kordagi teinud.

Oraste: Räägiti ka tootmises 
tekkivate jääkide ärakasutami-
sest, ringmajandusest. Kuidas 
kasvatada jääkide peal putukaid, 
seeni, kasutada neid kalakasva-
tuses.

Tammik: Üks näide on ju 
Kahala loomsete kõrvalsaaduste 
käitlemise tehas. Kui see reali-
seerub, siis ei lähe tapamajade 
jäägid lihtsalt ahju, vaid tekita-
takse biomass, mis läheb järg-
mise produkti tootmiseks, olgu 
see siis gaas või midagi muud.

Ida-Virumaale planeeritakse 
1500 hektarile Auvere agroparki: 
iga tootmise jääk on järgmise-
le ressurss, toore. Tekiks täiesti 
kinnine ahel.

Tippi: Ettekandjad olid väga 
säravad. Oli lennukate ideede-
ga konverents. Putukateema oli 
kõige ägedam. Räägiti sellest, 
et jahumardikad on mee-le-tult 
maitsvad. Kusjuures Eestis on 
möödunud aasta veebruarist pu-
tukate söömine lubatud, neid 
saab toiduks kasvatada. Seni oli 
neid lubatud kasutada vaid loo-
masöödas.

Geenmuundatud toit on veel 
keelatud, aga ei tea, kauaks. Näi-
teks Austraalias ja Ameerikas on 
see juba lubatud.

Oraste: Mina olen putukaid 
söönud, Vietnamis. Küpsetatud 
ritsikaid, mil polnud mingit 
maitset – nagu puukoore võtad 
suhu.

Tippi: Statistika 
ütleb, et võrreldes 
sama koguse veise-
lihaga kasutab putu-
kakasvatus 38 korda 
vähem maad, 23 korda 
vähem vett, 12 korda vä-
hem sööta ja toodetakse 
1815 korda vähem kas-
vuhoonegaase. See pole 
küll Järvamaa suund, aga 
putukakasvatus ühe haruna 
on mõttekoht.

Tammik: Putukateema on 
tõusev trend. Tulevikusuund 
on ka laboriliha. Tundub ulme, 
aga näiteks USA-s seda toode-
takse ja müüakse sama hinnaga 
kui farmis kasvatatud loomade 
liha. Tõenäoliselt on tulevikus 
laboriliha odavam toota kui 
loomi pidada. Vesi, sööt, mis 
sa loomakasvatusse paned, 
on tunduvalt kallimad. Ja ka 
jalajälg on laboriliha tootes 
väiksem. Inimesed tahavad 
liha süüa, aga looma tappa 
ei taha.

Jõgeval asuva Eesti tai-
mekasvatuse instituudi 
juht Andre Veskioja oli 
küll seda meelt, et ge-
neetiline muundumine 
toimub maailmas pide-
valt – kogu evolutsioon 
on üks muundumine, 
küsimus on lihtsalt sel-
les, kui kiiresti muutus 
toimub. Mulle jäi mulje, et 
tema on tulevikutoidu toot-
mise poolt.

Viimastel aastatel on 
Hiinas liha tarbimine kordi 
kasvanud – Hiina keskklass 
on saanud nii rikkaks, et 
võib endale liha lubada. 
See on pannud aga 
põllumajandusmaale 
ja lihakasvatusele 
väga suure sur-
ve. Kuigi meie 
oleme teadli-
kumad ja Euroo-
pa püüab vähen-
dada jalajälge, on see köömes 
võrreldes sellega, mida Hiina 
tekitab. Laboriliha päästaks, 

sest mõju keskkon-
nale oleks minimeeritud.

Räägiti ka toiduäpindusest 
ja eestlaste arendatavast e-ag-
ronoomist, mis peaks põllumehi 
mitmekülgselt nõustama. IT-
valdkonnaga tuleb kaasas käia.

Eks konverentsi üks 
mõte oligi, et toidutootjad ja 
traditsioonilise põllumajandu-
se esindajad vähemalt mõtleksid 
sellele, kas ja kuidas oleks või-
malik midagi muuta. Laborili-
ha tootmine ja loomakasvatus 

erinevad üksteisest muidugi kui 
öö ja päev. See pole nii, et teen 
oma äris väikese muutuse – see 
on ikka täiesti teine valdkond. 
Eesti on selles etapis, kus herne 
baasil toodetakse kanalihaga 
sarnast toodet. 

Kui me kiirete muutustega 
toidutootmises kaasa ei lähe, 

on see ohuks 
Järvamaale. 
Põlluma-

jandus on jät-
kuvalt üks meie 

põhilisi sektoreid. 
Peame mõtlema al-
ternatiividele. 

K o n v e r e n t s i l 
oli juttu ka munade 

tootmisest – ka selleks 
pole enam kanu vaja. 

Tehnoloogia arenedes on 
tootmisressurss palju väiksem 

ja ma sain aru, et ka maitsel pole 
vahet. Kui keegi ei ütle, et see on 
laboris tehtud liha või muna, siis 
aru ei saa.

Tippi: Järva- ja Jõgevamaa on 
teinud oma ettevõtluskeskkonna 

uuringu, mille lõpparuanne 
on valmis. Selles seisab, et 

Järvamaal on prioriteetne 
valdkond kõrgtehnoloo-
giline põllumajandus ja 
sellega sidusad vald-
konnad – toiduaine-
tööstus, IT-sektor ja 
teenusmajandus, 
mis aitavad kaasa 

põllumajandus-
sektori arengu-
hüppele. 

O r a s t e : 
Suunad on 
määratletud, 
aga üks vald-

kond on jäetud välja, 
mis meile selle tagab – hari-
dus. Statistika näitab, et Jär-
vamaa on kõige madalama 
haridustasemega maakond 
– kui me kõrgtehnoloogili-
sele tootmisele üle läheme, 
kust me võtame töötajad? 
Peame tagama keskkonna, 
kuhu nad tulevad, olgu 

selleks siis üürimaja või 
Türi n-ö kodutoetus, 

korralikud teed ja ka 
toetavad asutused, 

lasteaiad ja koolid.
Järvamaa kesk-

mine palk on juba sa-
mal tasemel kui Har-

jumaal – see oli üllatus meile 
kõigile. 

Kust mujalt me oma tööta-
jaid ikka leiame kui oma maa-
konnast. Mina tahaks, et üks-
kõik milline gümnaasium see  
ka on, olgu see Järva või Türi 
vallas või hoopiski riigigüm-
naasium Paides – et ettevõtjad 
jälgiksid tugevaid õpilasi, sei-
saks ukse taga, värbaksid neid 
ja maksaksid edasiõppijatele 
stipendiume. 

Minu meelest pole Järvamaal 
enam eriti ka seda, et ettevõtjad 
tutvustaksid põhikooli kolman-
dale astmele oma tootmisprot-
sesse ja õpilastel oleks valikkur-
susena kohustus praktikat teha 
– me peame koostöös ettevõt-
jatega sellele mõtlema, kui nad 
tahavad järelkasvu saada. Kool 
peab valmistama inimesi eluks 
ette, aga valikained on ikka kal-
du n-ö humanitaaralade poole.

Tippi: Tööjõupuuduse üle 
Järvamaal kurtsid kõik.

Oraste: See oli seotud sellega, 
et ei vajata lihttöölist, vaid hari-
tud põllumeest.

Tammik: Põgusalt oli juttu 
ka isesõitvatest traktoritest ja 
põlluharimissüsteemidest, mis 
GPS-i järgi toimetavad.

Oraste: Mida meie omavalit-
susena teha saame?

Tammik: Me peame olema 
maailmas toimuvast teadlikud 
ning mõtlema selles suunas, ja 
kui on võimalik mõnes valdkon-
nas eeldused luua, siis aitame. 

Tippi: Saaksime olla ka rii-
gi tasemel poliitika suunajad. 
Näitena toodi, et põldude va-
hele tuleks istutada puuderida, 
et maa annaks kiiremini taga-
si – ökosüsteemi jaoks on neid 
puid vaja. Tegelikkuses vaatab 
PRIA ortofotolt, et sul on puu-
võra laius nii suur ja arvestab 
selle pinna toetusest maha. Nii 
et keegi ei hakka puid istutama, 
sest toetus väheneb märgatavalt. 
Poliitikutega riigi tasandil koh-
tudes on see sõnum, mida edasi 
anda.

Päeva lõpus oli kõige oluli-
sem sündmus Kesk-Eesti ette-
võtlusinkubaatori rajamise idee 
allkirjastamine Jõgeva, Viljandi 
ja Järva maakonna esindajate 
poolt. Järvamaal on eestvedajaks 
Järvamaa arenduskeskus, uuest 
aastast uue nimega sihtasutus 
Järvamaa. 

Kirja pani Arnika Tegelmann
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Alates 10. jaanuarist töötab 
Järva valla fi nantsjuhina majan-
dusteadlase haridusega Aime 
Roosioja, kes vahetab töökoh-
ti regulaarselt viie-kuue aasta 
tagant, et hoida mälu erksana 
ja alustada uues kohas puhtalt 
lehelt.

Aime sõnul on ta alati olnud 
väga iseseisev ja alates küm-
nendast eluaastast tööl käinud. 
Alustuseks kõplas koos venda-
dega vanaema juures majandi 
peedi- ja kapsavagusid ning 
15-aastaselt hakkas teenima 
eluks vajalikku raha. „Läksin 
Paide teede remondi ja ehituse 
valitsusse (TREV) koristajaks. 
Teenisin ja kogusin, et minna 
autokooli ja saada 18-aastaselt 
autojuhiluba. Selle ma ka sain,“ 
pajatab ta.

Ülikooli minekuks kogus ta 
aasta otsa raha ning läks Tartu 
ülikooli TREV-i stipendiaadina 
rahandust ja krediiti õppima. 
„Sain tudengina 46 rubla sti-
pendiumi ja olin tükiks ajaks 
rikas pruut, sest teised said vist 
34 rubla. Tolle 46 rublaga tuli 
sel ajal väga ilusasti välja, nii et 
ema-isa käest ei pidanud juurde 
küsima.“

Paberite järgi on ta majan-
dusteadlane. „Kaks kursust käi-
sin päevases õppes. Esimesel 
kursusel oli meil kuus poissi, 
kellest viis võeti sõjaväkke. 
Alustasin nende poistega ja 
koos ka lõpetasime, sest olin 
minagi vahepeal kaks aastat te-
gevteenistuses – mul sündisid 
tütar ja poeg.“

Eriala valikut ja seda, et ta on 
valitud erialal töötanud alates 
1990. aastast, pole ta kordagi 
kahetsenud. Töökohti vahetab 
ta regulaarselt viie-kuue aasta 
tagant, et hoida mälu erksana 
ja alustada uues kohas puhtalt 
lehelt. „Eelmises töökohas olin-
gi liiga pikalt – kaheksa aastat,“ 
ütleb Aime. „Olen sõpradele ja 
tuttavatele öelnud, et kui ma 
enam tööd ei saa või pensio-
niikka jõuan, lähen poodi 
müüjaks. Olen hästi sotsiaalne 
inimene ja mulle meeldib suhel-
da. Veetsin ühe üliõpilasmaleva 
suve Pärnus kaupluses töötades 
ja mulle seal väga meeldis, kuigi 
müüja töö on aastatega palju 
muutunud. “

Kuigi Aime tööaastatesse 
mahub mitu rahareformi ja 

seadusedki on muutunud, on 
raamatupidaja töö põhiolemus 
endine. Raamatupidajatel on 
kindlad reeglid, millest peab 
kinni pidama ehk nad on kahe 
tule vahel: ühelt poolt maksu-
amet, kelle reegleid peab rangelt 
täitma, ja teiselt poolt asutuse 
juht, kellel on omad soovid ja 
tahtmised. „Töö on kolinud 
arvutisse, kõik on digitaalne 
ja mulle meeldib see väga, kui 
arvuti teeb minu eest töö ära. 
Viimase kümne aasta jooksul 
olen ise palju programme juu-
rutanud, neid omavalitsustele 
propageerinud ja nende kasuta-
mist õpetanud. Raamatupidaja 
peab olema natuke loomingu-
line, samas on kindlad piirid, 
millest ta ei tohi väljuda.“ 

Aime tunnistab, et ta po-
le vaikselt omaette nokitseja. 
„Mulle absoluutselt ei meeldi-
nud koroona ajal kodukontoris 
olla – lõpuks hakkasid seinad  
ka rääkima,“ ütleb Aime. Mis 
ei tähenda, et ta ei suudaks end 
kokku võtta ja pikalt töölaua 
taga istuda. „Panen kas või ukse 
lukku ja teen tööd 24 tundi ja 
rohkem, aga asi peab valmis 
saama. Pean ka lugu inimestest, 
kes tunnevad kella ja peavad 
kinni tähtaegadest. Raamatu-
pidajad on täpsed.“

„Tunnistan ausalt, et praegu 
oli kõige halvem aeg fi nantsjuh-
ti vahetada, eriti seepärast, et oli 
valimiste aasta ning volikogude 
ja omavalitsuste tööle rakenda-
mine võttis kaua aega – varem 
pole nii juhtunud. Oleks olnud 
tavaline aasta, oleks käsil juba 
eelarve teine lugemine. Praegu 
tuleb alles esimene,“ räägib ta. 
„Tänan valla eelmist fi nants-
juhti, sest esimesed neli aastat 
pärast ühinemist olid väga ras-
ked – ta tegi ära suure töö. Igal 
fi nantsjuhil on oma käekiri, nii 
ka minul. Esimesel aastal mida-
gi drastilist juhtuma ei hakka. 
Leppisime osakonnas kokku, et 
juhtuma hakkab aprillis-mais, 
kui alustame uue eelarve ette-
valmistamist, nii et järgmise 
aasta eelarvesse tulevad minu 
väikesed kriuksud.“

Kuigi Aime liigutab oma 
igapäevatöös miljoneid (Jär-
va valla eelarve jääb sel aas-
tal 20 miljoni kanti), pole ta 
oma elus 500- või 200-eu-
rost kordagi käes hoidnud. 
Tõsi – ükskord nägi ta poe 
kassas, et üks ostja maksis 
200-eurosega ja palus seda 
kassiirilt näha. 

Rahakappi Aime kabinetist 
ei leia, kuigi omavalitsusel peab 
olema ka sularaha, et inimes-

tele, kel puudub pangakonto, 
toetused sularahas välja maksta. 
Aime on seda meelt, et sularaha 
päris ära ei kao, kuigi noorema-
tel on kõikvõimalikud äpid, mil-
lega vanemad inimesed kaasa ei 
lähe. „Mina üldiselt sularaha ei 
kasuta. Aga pärast seda, kui ma 
ükskord jäin kaupluses hätta, 
sest elektrit polnud, kassaapa-
raadid ei töötanud ja maksta 
sai vaid sularahas, hoian 10–15 
eurot kogu aeg rahakotis. Igaks 
juhuks.“

30-minutilist sõitu Järva-
Jaani teeninduspunkti tööle 
või koju Paidesse kasutab Aime 
jutustamiseks – võtab ette päeva 
jooksul vastamata kõned. Autos 
tööd teha on tal ammune kom-
me. Tallinna vahet sõites (Aime 
töötas Tallinna linnakantselei fi -
nantsteenistuse eelarveosakon-
na juhatajana) sündis Tallinna 
linna eelarve. 

Järva vald on talle neljas 
omavalitsus, kus ta fi nantse 
liigutab – varasemalt on ta ol-
nud nii Tallinnas, Paides kui ka 
Türil. „Loodan, et see on nüüd 
ka viimane ja siit lähen lõpuks 
väljateenitud puhkusele.“

Aime on küll PAMT-i too-
liklubi liige, kuid on viimased 
kaks aastat hoidnud suurema-
test rahvamassidest eemale. 
Selle asemel käib ta igal õhtul 
tervise huvides aktiivselt kõndi-
mas. „2020. aasta lõpus lubasin 
endale, et järgmisel aastal käin 
iga päev vähemalt viis kilomeet-
rit. Suutsingi seda teha. Vaid 
ühel päeval oli selline ilm, mis 
ei lubanud käima minna. Aga 
364 päeval käisin igal õhtul 
seitsme-kaheksakilomeetrise 
ringi,“ ütleb Aime ja lisab, et 
käib vantsimas koos abikaasaga. 
„Paides liigun ma jala, mitte 
autoga.“

Aime on vees nagu kala 
(on tähtkujult tiigriaasta ka-
la) – talle meeldib ujuda, te-
ma suvine lemmikharrastus 
on aga kalapüük. „Abikaasa 
selle pisiku mulle andis. Mi-
na püüan, abikaasa puhastab 
ja mõnikord teeb valmis ka,“ 
ütleb Aime ja ei väsi kiitmast 
kalapüügi võlusid. „Lähed 
hommikul kella kuue ajal 
paadiga merele, päike siller-
dab. Tõsiselt kihvt! Meil on 
Tõstamaa taga väike elektri ja 
mobiililevita hütike, kus me 
suviti oleme – seal saab puhata 
ja end täielikult välja lülitada.“

ARNIKA TEGELMANN

Särevere mõisas 16. 
jaanuaril toimunud Jär-
vamaa spordigalal päl-
vis Eesti kultuurkapitali 
Järvamaa ekspertgru-
pilt elutööpreemia Leo 
Matikainen (70).

Kui spordilembene Porkuni 
poiss Leo Tamsalu keskkoo-
li lõpetas, oli üsna selge, et tee 
viib Tartu ülikooli kehakultuuri 
õppima. Tänu õpingutele võib 
ta end nimetada laia profi iliga 
sporditöötajaks, sest ülikoolis 
sai õpitud kõiki alasid. „Tunnen 
ja olen ise harrastanud väga 
paljusid spordialasid. Olin oma 
kursuse kõikides pallimängude 
ja ka teiste alade võistkondades. 
Isegi veepallis – olin väravavaht. 
Kolmandal kursusel tahtsid tree-
nerid mind ujumisse värvata – 
ujuma õppisin ma Porkuni jär-
ves, ju ma siis oma oskustega 
neile silma jäin,“ pajatab Leo. 
„Ma muidugi ei läinud. Minu 
ala oli kergejõustik.“

„See, et ma Järvamaale tööle 
sattusin, oli puhas juhus. Tegeli-
kult pidin ma minema mujale,“ 
ütleb Leo. Teda taheti Jõgeva 
spordikooli kergejõustikutree-
neriks. Juhtus aga nii, et pärast 
ülikooli lõpetamist läks ta veel 
EÜE-sse ehk Saaremaale üliõpi-
laste ehitusmalevasse. „Sinna ma 
sukeldusin terveks suveks. Suu-
namiskomisjonis tekkis vastuolu 
– Jõgevale mind ei lubatud ja 
mind taheti suunata tööjõure-
servidesse (oli nõukogude ajal 

selline spordiselts). Keeldusin. 
Siis küsis keegi komisjonist, et 
äkki tahate minna mõnda kesk-
kooli. Loeti nimed ette, tundus, 
et Ambla on kodule kõige lähe-
mal – teadsin, et niikuinii ma 
sinna ei lähe. Siis ei saanud ju 
nii lihtsalt helistada. Lootsin, et 
Jõgeva spordikooli direktor ajab 
suve jooksul asja korda. Kui ma 
siis lõpuks malevast tulin, sel-
gus, et peangi Ambla keskkooli 
õpetajaks minema. Paide hari-
dusosakond mind enam vabaks 
ei lasknud. Nii ma siis istusin 
1974. aasta 1. septembri hommi-
kul, üliõpilasmaleva vorm seljas, 
Ambla kooli trepil – aktus pol-
nud veel alanud.“

Amblas oli küll keskkool, 
kuid õpilasi vähe: poisse oli kol-
me keskkooli klassi peale seitse. 
Kuidas neist võistkonnad kokku 
saada, et teiste koolidega võistel-
da? „Päris keeruline oli. Õpilasi 
võis olla kokku 130. Spordielus 
valitses vaikus. Staadion oli üles 
küntud, seal sõid poolemeetrises 
umbrohus mustlase hobune ja 
kitsed. Kooli saal, kus tuli anda 
kõik sisehooaja tunnid, oli pisike. 
Piirkonna ainuke, laudpõrandaga 
võrkpalliväljak oli Käravete mõisa 
juures – poleks osanud arvata-
gi, et maandun pärast ülikooli 
lõpetamist sellisesse paika. Aga 
see oligi see, mis mind siia jättis! 
Nägin, et ümberkaudsed inime-
sed olid spordist väga huvitatud 
ja ma saan kõike teha enda käe 
järgi. Tühi maa ja mulle loodi 
tingimused – mida veel tahta.“

Leo kui andekas võrkpallur 
leiti platsilt kohe üles. Algas 

Uus finantsjuht vahetab 
töökohti regulaarselt Spordimees 

Leo unistab 
korralikust 
staadionist ja 
pallimängude 
väliväljakust
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tema „profi sportlase“ karjäär. 
„Mulle hakati mängimise eest 
maksma. Õpetajana sain 170 
rubla ja võrkpallurina 60 rubla 
juurde – seda maksis majandi 
juht Alar Ainumäe. Ta kutsus 
mind pärast esimest nähtud 
mängu kohe enda juurde ja ütles: 
„Nii – tuled meie alla mängima, 
saad uue korteri, 60 rubla palka 
ja auto koos juhiga, kes hakkab 
sind treeningutele vedama.“ Mul 
polnud toona autot ega juhiluba-
gi. Elasin Amblas, aga treenin-
gud olid Ahulas. Värbajate vahel 
tekkis isegi konkurents. Pärast 
üht mängu tuli järgmine kosi-
lane Aravete KETE-st, kes lubas 
maksta 70 rubla,“ meenutab Leo 
naeruselt. „Mehed soovitasid 
aga minna Ainumäe juurde – ta 
olevat sõnapidaja mees. Nii ma 
otsustasingi ja pole seda kunagi 
kahetsenud.“

Kui Leol sai pärast suunamist 
täis kolm kohustuslikku aastat, 
otsustas ta koolist lahkuda. Teda 
kutsuti majandisse ametiühingu 
komitee esimeheks koos korra-
liku palga ja muude hüvedega. 
„Nüüd pani käe vahele partei 
rajoonikomitee ja ütles – ei. Ma 
olevat kõrgema haridusega spor-
ditöötaja ja pean jääma kooli 
õpetajaks. Kool ei lasknud mind 
ära ehk kool ja kolhoos läksid 
minu pärast tülli. See keelamine 
tekitas trotsi. Läksin selle jutuga 
otse Ainumäe juurde. Tema võt-
tis mind spordimetoodikuks.“

Leo sai Jõgisoole uue korteri. 
Selle kandi spordielus algasid 
kuldsed ajad. „Minu elutöö on 
Kõrvemaa mängud. Esimesed 

talimängud toimusid aastal 
1977 Ambla keskkooli, alevi ja 
Ambla kolhoosi vahel, koha-
likule rahvale need meeldisid. 
Mehed tegid ise puidust meda-
lidki. Suusatasime, kelgutasime, 
mängisime võrkpalli, osalesime 
rahvamatkal, toimus mälumäng. 
Suvemängud tulid kaks aastat 
hiljem.  Viimased mängud, 26. 
Kõrvemaa suvemängud peeti 
2016. aastal Aravetel. Hoogu 
enam polnud, oli õige hetk lõpe-
tada.  17. septembril langetasime 
viimast korda Kõrvemaa män-
gude lipu. Sinna vahele mahtus 
talimänge 26 ja suvemänge teist 
sama palju – Kõrvemaa mängud 
toimusid 52 korda,“ arvutab Leo.

II talimängudel lisandusid 
Aravete kolhoos ja Aravete KE-
TE ning alates III talimängudest 
oli  osalejaid kuuest majandist/
ettevõttest, Ambla, Lehtse ja Al-
bu külanõukogudest. Korralda-
mine hakkas küll külakorda käi-
ma, aga Leo tegi juhendid, mu-
retses erikujundusega medalid, 
aitas kohtunikke leida ja tõmbas 
mängud käima. Igas võistkonnas 
oli tublisid tegijaid, kes korralda-
misele kaasa aitasid. Pärast Eesti 
taasiseseisvumist osalesid män-
gudel Ambla, Roosna-Alliku ja 
Tapa valla võistkonnad.

Mängud paisusid vahepeal 
suureks. Kõrvemaa mängude 
suusavõistluse stardis Tõrva-
augul oli üle 400 suusataja ja 
Tammsaare rahvamatkal läks 
Kõrvemaa mängude arvestu-
ses rajale ligi 1000 matkajat, 
lisaks inimesed mujalt. Buum 
oli 1980-ndate keskel. „Kõige 
pikemad mängud kestsid veeb-
ruaris kolm nädalat. Nagu talio-

lümpia. Igal õhtul toimus mingi 
võistlus kas võrkpallis, males, 
kabes, lauatennises,“ räägib Leo. 
Mängudel oli väga palju alasid, 
nagu triatlon, autoralli, veoauto-
de vigursõit, laskmine, ujumine, 
kalapüük, orienteerumine jpt.

Talle meenub, kuidas Ainu-
mäe andis neile laost kanagrilli 
(kust ta selle sai, pole Leol aimu-
gi) ja käskis sellega sõita Pärnus-
se Viisnurga suusavabrikusse – 
tooge selle eest sealt kaubikutäis 
suuski. Mõeldud, tehtud. „Meid 
viidi Pärnus kohe peadirektori 
juurde, võeti grill maha ja lubati 
laost ise suuski valida. Jagasime 
need Aravetel rahvale tasuta 
laiali. Võib-olla mõnel on need 
tänini alles,“ pajatab Leo.

Algas ka spordibaaside raja-
mine. „Ainumäe ees tuleb müts 
maha võtta, tema tahtis, et meil 
oleks parimad tingimused. Meie 
võrkpallivõistkond mängis juba 
Eesti meistrivõistlustel esiliigas, 
aga meil polnud võimlat – lisaks 
Ahula võimlale käisime Tapal 
nõukogude armee väeosa kin-
nisel territooriumil suuremas 
võimlas eriloaga harjutamas. 
Talvel polnud selles saalis kütet, 
aga trennid said tehtud,“ mee-
nutab Leo.

Ta mäletab veel üht erilist 
seika. 1980-ndate lõpus toimus 
Moskvas selline huvitav võistlus 
nagu üleliiduline tööliskollektii-
vide fi naalturniir võrkpallis, ku-
hu iga liiduvabariik sai saata ühe 
võistkonna, lisaks veel Mosk-
va ja Leningradi võistkonnad. 
„Igas liiduvabariigis tehti turniir. 
Eestis oli tol ajal kindel favoriit 
Vinni näidissovhoostehnikum, 

kus treeneriks oli Ivan Dratšov 
ja mängijad profi sportlased. Tur-
niir toimus Pärnus ja me võitsi-
me selle ära – Aravete kolhoos 
esindas Moskvas Eestit,“ mee-
nutab ta. Moskvas küll enam nii 
hästi ei läinud, aga viimaseks ka 
ei jäädud. „Sel turniiril mängiti 
võrkpalli aja peale: anti mingi 
aeg ette ja kes sai selle jooksul 
rohkem punkte, oli võitja.“

Võrkpallitiimiga on käidud 
palju ka Soomes ja seal turniiregi 
võidetud. Sellest ajast sai alguse 
ka 30 aastat ühiseid võrkpallitur-
niire ja laagreid Taipalsaari valla 
võrkpalliharrastajatega. Võrkpal-
li mängitakse sealkandis tänini, 
kahe tiimiga osaletakse Lääne-
Virumaa ja Eesti võrkpalliliidu 
rahvaliigades, lisaks veteranid. Ka 
Järva valla võrkpalli rahvaliiga on 
käivitunud hästi ja siit piirkon-
nast on osalenud neli võistkonda.

Aravete spordihoone avati 
1988. aasta 3. juunil – sellest 
saab juba 34 aastat. Suurt pidu 
ei saa aga pidada enne, kui pole 
tehtud korralikku remonti.

Ujula valmis aastal 1990. 
Majand ehitas. Oli nelja rajaga 
25-meetrine bassein ja 5 x 10 
meetri suurune lastebassein. 
„Ujula töötas täie rauaga. Olin 
seal laste ujumisõpetaja, ujumas 
käisid nii kooli- kui ka lasteaia-
lapsed. Lisaks veel ümberkaud-
sete koolide ja asulate inimesed. 
Paljud seal ujuma õppisidki. 
Ujula sai töötada kolm või neli 
aastat. Siis kadus majand ära, 
ujula läks omavalitsusele ja val-
laeelarvesse tegi see ikka korrali-
ku augu. Vald loobus. Kohalikud 
entusiastid veel üritasid raha lei-

da, aga riigilt toetust ei saanud 
ja uksed pandi kinni. Ujula jäi 
seisma, on eraomandis ja üsna 
õnnetus seisus.“

Selle poolt, et Koeru plaanitakse 
ujulat ehitada, on Leo kahe käega. 
„Vallas peaks üks ujula olema. Laste 
ujumise algõpetus on elementaar-
ne. Kõige lihtsam on seda korralda-
da, kui ujula on oma vallas,“ ütleb 
ta ja lisab, et teine tema unistus on 
staadion, kuigi Aravete oma on 
vallas kõige korralikum. „See „kor-
ralik“ on ajast ja arust, kummiplaa-
tidega, mille vahed on rohtunud ja 
ääred üles kerkinud. Ka muru on 
halvas seisus. Kui staadion saaks 
korda, tuleks siia ka kasutajaid,“ 
on Leo kindel. Siin korraldab ta 
Amblast pärit kümnevõistleja Too-
mas Berendseni auhinnavõistlusi, 
toimuvad koolitunnid ja piirkond-
likud võistlused. Kui staadion oleks 
korralik, saaks ka suuremaid võist-
lusi korraldada. Praegu mitte. „Ja 
kindlasti oleks vaja Aravetele rajada 
ka multifunktsionaalne palliväl-
jak – koht ja projektki on ammu 
olemas,“ lisab ta. 

Leo on seda meelt, et Põh-
ja-Järvamaal on sport ikka au 
sees. Liikumisüritusi ja nendel 
osalejaid on endiselt palju. Meil 
on olemas suusa- ja terviserada, 
rannavolleväljakud, sellest su-
vest ka tennise- ja välikorvpal-
liväljak KETE-s. Piirkonnas on 

väga spordilembesed ettevõtted, 
kes on alati valmis jõudumöö-
da toetama. „Minu kreedo on 
olnud inimestele olemas olla. 
Kui keegi tahab midagi teha, 
olen valmis alati aitama. Teine 
asi, millele panustan, on noorte 
liikumisaktiivsus. Kõigil on va-
ja sellesse panustada. Lasteaiast 
alates. Olin ligi 20 aastat Ambla 
koolis kehalise kasvatuse õpetaja 
ja 15 aastat Aravete lasteaias lii-
kumisõpetaja. Kui lapsi varakult 
spordipisikuga nakatada ja õiged 
liikumistehnikad selgeks õpe-
tada,  hakkavad nad liikumist 
armastama ja tõmbavad kaasa ka 
vanemad. Võlusõna on „mäng“, 
mängu ja lapse tunnustamise 
abil on kõik võimalik,“ kinnitab 
Leo. Tema toetab tervisesporti 
ja liikumisharrastust. „Ma pole 
tippspordi vihkaja, aga ma pole 
ka seda meelt, et oma tervise 
hinnaga nui neljaks tulemust 
saada. Kes aga on selle tee va-
linud, soov, toetused ja võimed 
olemas, toetan igal juhul. Jälgin 
praegu hoolega kõikide meie 
sportlaste tegemisi ja saavutusi, 
tunnen nii nende kui ka nende 
treenerite üle suurt uhkust.“

Üks lubadus on Leol ka – 
kunagine väga vilgas kohalik 
spordielu kaante vahele saada. 
Kõik juhendid ja protokollid on 
selleks olemas ja ootavad.

Helje Mets
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Osale Järva valla aasta teo hääletusel
 
Järva valla aasta teo auhind antakse isikule, grupile, 
asutusele, ettevõttele või organisatsioonile, kes on vallas 
midagi olulist korda saatnud ning valla elanikke positiiv-
selt mõjutanud, heaks eeskujuks olnud või Järva vallale 
tuntust toonud.
 

Kes saab hääletada?
• Hääletusel saab osaleda Järva valla elanik.
• Iga hääletusel osaleja saab anda hääle endale meele-
pärase ettepaneku poolt.
 

Kuidas ja millal saab hääletada?
• Hääletamine kestab 18. jaanuarist 7. veebruarini.
• Hääletada saab Järva valla veebilehel, valla äpis või 
viies Järva Valla Lehest välja lõigatud hääletussedeli Jär-
va valla raamatukogudesse või raamatukogubussi 
Krõõt.
• Hääletamisel isik identifitseeritakse.

Kui enim hääli kogub võrdselt mitu nominenti, antakse aasta 
teo auhind neile kõigile.
Auhind antakse laureaadile kätte Eesti Vabariigi aasta-
päeva pidulikul tähistamisel Järva vallas.

2021. aasta teo auhinna hääletusel saab 
valida nende 11 ettepaneku hulgast:

1. Seiklusmäng „Koerus lubatud on koerused“
2. Esimene Järva valla haridusasutuste spordipäev
3. Aknamaalide näitus Aravetel
4. Järva valla kirikute päevad
5. Vuukimise õpituba ja kogukondlik fotonäitus 
looduskivist hoonetest
6. Albu kool 100 
7. Eakate kokkutulek „Näeme jälle“ Eistveres ja 
korraldaja Liia Viks
8. Jaani Arena ning selle eestvedajad Ervin Kõll 
ja Martin Põvvat
9. Acadeemikud
10. Järva valla Muuseumitee
11. Vao seltsimaja akende kaunistused ja Vao 
jõulupuu

Nimi ..................................................................................

Isikukood .........................................................................

Seltsingu Järva-Jaani Muu-
seumid kuraator Silva Kärner 
kutsus 6. jaanuaril huvilised 
Orina mõisa, sest auväärse aja-
looga vana maja ootab ideid ja 
mõtteid, kuidas köetavad ruu-
mid kasutusse võtta. 

Kuigi tosin huvilist istus 
traktoriõppe klassis jopedega, 
polnud ruum külm:  LEADER-i 
projektide rahatoel saadi kunagi 
hoonesse kaugküte ning paigal-
dati uus elektrisüsteem.

Kärner rääkis, et detsembris 
kohtuti vallavamajas valla juh-
tidega ja räägiti Orina mõisa 
probleemist. Kool ei ole enam 
huvitatud mõisaruumide kasu-
tamisest, 2021. aastast kuulub 
kogu hoone vallale. Majas asuv 
koduloomuuseum on valmis 
oma ruume „kokku tõmbama“ 
poole maja peale, nii et teist 
poolt saaks vald välja rentida 
tingimusel, et siseruumides 
midagi toimuma hakkaks. 
„MTÜ-l on vallaga kasutus-
leping, milles on rida punkte, 
millest võib nii- ja naapidi välja 
lugeda, et mõis on museaalide 
hoiustamiseks, säilitamiseks ja 
muuseumi tegevusteks, MTÜ 
peaks muuseumi haldamisega 
tegelema. Meil aga sellist sisse-
tulekut pole. Praeguseni on vald 
kandnud küttekulud, millele 
kulus eelmisel aastal soojema 
talvega 5000 eurot. Nad võik-
sid sellega leppidagi, kui mõisas 
käiks aktiivsem tegevus, mitte 
et me säilitame siin vaid asju,“ 
juhatas arutelu sisse Kärner ja 
ütles otse, et vaja oleks uut juhti. 
„Anu Vask pakkus välja ühe la-

henduse – noorte innovatsioo-
nikeskuse. Sest Eestis on tema 
sõnul igihaljas probleem, kuidas 
tagada inseneride ja tippspetsia-
listide juurdekasv. Piirkonnas 
tehakse populaarseid roboo-
tikaringe algklassilastele, kuid 
alates keskastmest jäävad need 
tegevused tagasihoidlikuks. Jär-
va-Jaani innovatsioonikeskuse 
eesmärk oleks aidata kasvatada 
järelkasvu ning pakkuda tuge 
ja tegevusi tehnoloogiahuvi-
listele tüdrukutele ja poistele 
alates keskastmest. Järva-Jaanis 
on olemas tehnoloogiakeskus 
kutsekooli aegadest, millele elu 
uuesti sisse puhudes saab tulla 
ainult positiivseid muutusi.“ 

Plaan oli pikk, kuid Kärner 
oli seda meelt, et mõisa küsi-
must Vase pakutud mõtted ei 
lahendaks. 

Arvamust avaldada said kõik 
kohaletulnud. Andreas Sapas 
teadis öelda, et Eesti tarkvara- ja 
tehnoloogiaettevõte Cleveron 
teeb koolides tehnoloogiaõpet 
ja otsib partnereid. 

Arto Saar märkis, et praegu 
saab klassis istuda jopega, et majas 
päriselt soe oleks, tuleb küttekulu 
korrutada vähemalt kolmega. 

Kärner pakkus, et kooli kasu-
tada olnud kodumajandusklassi 
ja köögi saaks kohe pärast sa-
nitaarremonti kasutusele võtta. 
„Muuseum ei pea jääma nendes-
se ruumidesse, ka teise korruse 
mitmest toast annaks kiiresti 
välja kolida,“ pakkus Kärner.

Saare meelest peaks kodu-
loomuuseum säilima. Sama ar-
vas ka Kärner, samuti kuulub 

muuseumi alla traktoriõppe 
klass unikaalse pöördlavaga. 

Pakuti, et siin võiks olla 
kaugtöökohad, kuid Kärner tea-
dis Paide näitel, et need ei tasu 
ära. Ka puudub majas internet.

Saar, kelle tuttav tegeleb 
ametikoolitusega, arvas, et sel-
lises keskkonnas oleks põnev 
bussi- ja autojuhte ning trak-
toriste koolitada. Aga mõne-
päevasel koolitusel oleks vaja 
majutuskohta – seda pole.

Kärner märkis, et juba jaa-
nuaris tuleb selles klassis ühe 
asutuse sisekoolitus. „Tahavad 
tulla ekstreemsesse situatsioo-
ni,“ ütles ta.

Muret teeb vajuv põrand. 
Ilma remondita ei tee majas 
ühtegi tegevust. „Siia oleks 
vaja hoonet haldavat MTÜ-d, 
kes teiste MTÜ-dega koostööd 
teeks,“ pakkus Saar.

MTÜ saaks raha küsida. 
„Kui kirjutad LEADER-isse 

projekt, on võimalik raha saada, 
ka vald toetab,“ pakkus Sapas. 
„Raha on võimalik saada, ainult 
keegi peab projekte kirjutama.“

Järva-Jaani Kogukond on 
MTÜ, kuid selle liikmed on 
niigi hõivatud.

Orina Seltsimehed on MTÜ, 
aga mehed on hõivatud naabru-
ses veetorni renoveerimisega.

Meelis Mändla tuletas meel-
de, et siia võiks kolida raama-
tukogu, aga seegi vajab inves-
teeringut.

Ülle Jääger pakkus, et pi-
kemaajaliste plaanide välja 
töötamiseks võiks kaasata abi 
väljastpoolt. 

Üheskoos leiti, et majale 
on vaja arendajat, eestvedajat, 
haldavat MTÜ-d. Silva Kärneri 
sõnul on aga vaja plaani, mida 
teha, kohe. „1. veebruariks on 
vaja esitada plaan, millised mõt-
ted on selle maja kasutamisega 
tulnud,“ ütles ta.

Ideid, mida teha Orina mõisas
* noorte innovatsioonikeskus
* tehnoloogiakool
* kaugtöökohad
* kriisiruumid 
*raamatukogu
* kogukonnaköök
* meeste varjupaik 
* õmblusring
* tikkimine
* kirbuturg
* kangasteljed
* „Saagu valgus“ otsib ruume ringide tööks
* savikoda

Ideid jagub, eestvedajaid mitte
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AUNE SUVE-KÜTT

Järva valla noorsootöökeskuse 
juhataja

Noortevolikogu osales eel-
misel aastal haridus- ja tea-
dusministeeriumi väljakuulu-
tatud õpihuvilaagrite projekti 
konkursil ning sai toetust 30 
aktiivsele noorele laagri kor-
raldamiseks. Kahjuks tuli see 
2021. aastal piirangute tõttu 
kolmel korral ära jätta, kuid 
nüüd sai laager lõpuks teoks. 
13.–15. jaanuarini oli laagris 
29 tublit ja tegusat Järva valla 
noort – praeguseid aegu arves-
tades väga hea tulemus. 

Neljapäeval pärast koolipäe-
va alustas buss ringi Imaverest, 
sõitis läbi Koigist, Koerust, Jär-
va-Jaanist, Aravetelt ja Albust 
ning tõi ühe jutiga kõik noored 
korraga Kallisaba puhkemajja, 
kus iga noor leidis endale kaas-
lastega ühise toa. 

Kaua sisse elada ei lastud, 
õige pea alustati tegevustega, 
saadi uusi põnevaid teadmisi 
suhtlemisest ning inimtüüpi-
dest. Päeva lõpus said noored 
ka ise teste teha ning uurida, 
mis tüüpi inimesed nemad on. 
Loomulikult tuli välja, et suu-
rem osa neist on tegutsejad, 
kellele on olulised suhted ning 
see,  et elu oleks huvitav, kogu 
aeg peab midagi toimuma. See 
laager oligi just nendele noor-
tele mõeldud – kõik nad olid 
õiges kohas. 

Kuna ilm lubas, tuli õhtu-
pimedas minna õue lumes-
kulptuure meisterdama ning 
lumesõda pidama. Kuid ka see 
ei lõpetanud veel pikka päeva, 
sest kuna noored juba korra 
koos olid, kasutasid noorsoo-
töötajad võimalust ning panid 
kõiki mõtlema, mida ägedat 
nad on kogenud noortekesku-
ses, õpilasesinduses või mõnel 
noorteüritusel. Lisaks arutati 
omavahel, mida noored ta-
haksid veel kangesti teha. Häid 
mõtteid sai kirja terve rivi ja 
nüüd tuleks neid otsast teoks 
tegema hakata. 

Reede, mis oleks pidanud 
olema tavaline koolipäev, sai 

õppimise mõistes hoopis uue 
varjundi. Esmalt toimus väi-
ke refleksioon eelmise päeva 
teemadele, siis aga tuli noor-
tega meeskonnatööst kõne-
lema Erkki Kubber MTÜ-st 
Changemakers. Selleks, et 
edukalt meeskonnatööd te-
ha, tuleb osata kuulata. Seega 
alustati aktiivse kuulamise 
harjutusega, sinna otsa tehti 
ka juba edukalt meeskonna-
tööd. 

Pika õppepäeva lõpuks said 
noored tillukse ülevaate Järva 
valla haridusvõrgust ning õpi-
lasesinduse ülesannetest koolis. 
Õhtut kasutasid noorsootööta-
jad taas ideede kogumiseks, aga 

sellel korral keskenduti õpilas-
maleva ettevõtmistele. 

Viimasesse laagripäeva jäigi 
osaluskogude tegevus, tehti si-
mulatsiooni, noored said oma 
ideid kaitsta ja noorsootööta-
jad püüdsid noori küsimustega 
suunata. Samuti õpiti mõistma 
protsesse, mis tuleb muutuste 
esile kutsumiseks läbi teha. 

Suures tagasisideringis ja-
gasid noored oma mõtteid ja 
emotsioone, mis nad kaas võt-
sid ja mida nad lubasid oma 
õpilasesindustes kindlasti edasi 
anda.

Suur tänu Eesti riigile, et 
oli võimalus selline huvitav ja 
tegus õpihuvilaager läbi viia.

ALIDE KRISTINE ALBA

noortevolikogu esimees

2021. aasta algas mitmele 
Järva valla noorele tegusalt – 
noortevolikogu selle koosseisu 
esimene istung toimus 5. veeb-
ruaril. Ajastule sobivalt toimus 
meie esimene kohtumine vee-
bi teel ja meile kõigile oli see 
pisut võõras. Kuna meie vald 
on suur, oli väga raske leida 
ühiseid kohti ja aegu, kus ja 
millal kohtuda. Siiski õnnes-
tus kohtuda seitse korda: kolm 
korda veebi vahendusel, kahel 
korral hübriidkohtumisel, kus 
mõned olid Teamsis ja teised 

istusid üheskoos laua taga, ning 
ainult kaks korda saime kõik 
näost näkku kokku. 

Esimesel tegevusaastal oli 
meil nii õnnestumisi kui ka 
õppimise kohti, näiteks meie 
aprillinaljade võistlus kukkus 
täiesti läbi, aga me ei lasknud 
end sellest eriti häirida.

Rahvusvahelisel noortepäe-
val, 12. augustil otsustasime 
korraldada valla keskel Järva-
Jaanis noorte ja vallaesinduse 
pallimängude turniiri. See üri-
tus tuli väga toredasti välja ja 
tahame sellest teha traditsiooni. 

Kevadel korraldasime logo-
konkursi ja valisime välja ideaal-
se logo, mille autor peitus meie 

hulgas. Aitäh, Marta-Ann Gross-
feldt, sinu idee on saanud kiita 
nii koduvallas kui ka väljaspool! 

Oleme korraldanud mit-
meid üritusi ja laagreid ning 
kavandame neid ka järgmises-
se aastasse. Noortevolikogu 
päevakorras on olnud ka Järva 
valla noorsootöö ümberkorral-
damine ning meile on tutvus-
tatud noorsootöökeskuse põhi-
määrust ja plaane. Samuti osa-
lesime noorsootöö kvaliteedi 
hindamisel ning huvihariduse 
ja huvitegevuse kitsaskohtade 
kaardistamisel. Juunis toimus 
ka üks meeskonnalaager ning 
nüüd, jaanuaris oli ühine laager 
koos õpilasesindustega. 

Sel aastal kavandame koos 
Väike-Maarja ja Narva noor-
tevolikogudega huvitavaid 
noortekohtumise laagreid. 
Uute ideede genereerimiseks 
on plaanis maailmakohvikud. 

Vahetunud on volikogu ase-
esimees ja juurde tulnud uusi 
aktiivseid noori. Meid on val-
la elu toimetustesse suhteliselt 
vähe kaasatud, aga seda aastat 
alustame juba väga ägedalt, 
näiteks varsti läheb noortevo-
likogu esimees koos aseesime-
hega volikogule meie esimesest 
aastast rääkima. 

Ootan uuelt aastalt uusi 
kogemusi ja palju rõõmsaid 
hetki.

Imavere põhikooli õpilane 
Meribel Matt täitis hiljuti oma 
kauaaegse unistuse ja pääses üle-
eestilise lauluvõistluse Solistica 
2022 fi naalvõistlusele, mis toi-
mub 28. ja 29. jaanuaril Kuressaa-
res Th ule Kojas. Lauluvõistlusel 
tuleb Meribelil võistelda endast 
vähemalt aasta vanemate laulja-
tega. Meribeli vanuseklassi de-
movoorus osales ligi sada noort, 
kellest fi naali pääses vaid 20.

Laulukonkurss Solistica on ellu 
kutsutud selleks, et pakkuda Eesti 
parimatele 4.–12. klassi solistidele 
esinemisvõimalust professionaalse 
saateansambli ja kvaliteetse he-
livõimendusega. Konkurss või-
maldab lauljatel end eakaaslastega 
võrrelda ning saada tagasisidet 
asjatundlikult konsultandilt ja 
žüriilt. Solistica konkurss annab 
võimaluse tunnustada ja innus-
tada andekaid soliste, rikastada 
kohalikku kultuurielu ning laulda 
Eesti autorite muusikat.

Meribel oli parim ka novemb-
ris virtuaalselt peetud Järva val-
la laste lauluvõistlusel Lauluhääl 
13–15-aastaste laste seas, ta sai ka 
võistluse eripreemia muusikali-
se elamuse pakkumise eest ning 
esindas Järva valda maakonna 
lauluvõistlusel Laulukaar, tulles 
seal kolmandaks.

Detsembrikuus peetud Paide 
naiskoori ja PAMT-i muusika-
stuudio jõulukontserdil andsid 
dirigendid Sirje Grauberg ja 
Tiina Kivimäe üle stipendiu-

mid kahele noorele tublile Paide 
muusikakooli õpilasele. Neist ühe 
pälvis just Meribel.

Meribel õpib Paide muusika-
koolis Teele Tali juures laulmist. 
„Teele on väga hea õpetaja, olen 
temalt palju õppinud. Laulutun-
nid on kaks korda nädalas,“ ütles 
Meribel.

Saaremaal esitab Meribel 
Sandra Nurmsalu laulu „Libli-
kad“, mida ta esitas ka Järva valla 
Lauluhäälel ja Paides toimunud 
Laulukaarel. „Teele tutvustas 
mulle seda laulu ja see hakkas 
kohe meeldima,“ ütles Meribel. 
„Mulle meeldivad rahulikud bal-
laadid, seni on üks lemmikutest 
olnud „Memory“ Andrew Lloyd 
Webberi muusikalist „Cats“, laul 
„Liblikad“ meeldib mulle ka.“

Meribel osaleb ka suvel Lee-
dus toimuval lauluvõistlusel Bal-
tic Voice 2022. Sinnagi saatsid 
nad koos õpetajaga paar videot 
ja nende põhjal osutus Meribel 
valituks Eestit esindama.

Elame nädalavahetusel 
Imavere laulutüdrukule kaasa

Noortevolikogu esimest aastat jäävad 
meenutama õnnestumised 

Tegusad noored õppisid 
sellel korral teisiti

Eesti lastekirjanduse keskus 
kutsub 6–13-aastaseid lugejaid 
valima Nukitsa konkursil oma 
lemmikkirjanikku ja -illustraa-
torit. Hääletada saab 23. veeb-
ruarini nii kõikides Järva valla 
raamatukogudes, kus on selleks 
tarbeks vastavad sedelid, kui ka 
keskuse veebilehel.

Konkurss leiab aset juba 16. 
korda. Eesti lastekirjandus elab 
praegu häid aegu – aastas ilmub 
mitusada omamaist lasteraama-

tut ja konkursil osalema valiti 
sada raamatut. 

Võitjad kuulutatakse välja au-
hinnapeol, mis peetakse 2. aprillil 
lastekirjanduse keskuses. Võima-
luse korral kutsutakse peole ka 
hääletuses osalenud lapsi ning 
neil on võimalik oma lemmikau-
toritega kohtuda. 

Enim hääli saanud kirjanik 
ja illustraator saavad auhinnaks 
Nukitsa pronkskuju ja rahalise 
preemia.

Lapsed saavad hääletada 
lemmikraamatu poolt
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MTÜ MEIE korraldab sel 
aastal võimlemise/toolijoo-
ga Aravete Kultuurimajas 
igal neljapäeval kell 19, ju-
hendab Virge Palmsalu 
Järva-Jaani muuseumikes-
kuses näitus viimase sa-
jandi vändaga kodumasi-
natest, mida saab uudista-
mas käia vähemalt pool 
aastat või isegi suve lõpu-
ni. Esemeid pärinevad Oi-
su vanavarakoguja Valdu 
Välimäe kogust ja Järva-
Jaani koduloomuuseumi 
kogust. 

27. jaanuaril kell 16 Järva 
valla seeriavõistlus suusa-
tamises, 3. etapp Aravete 
Kangrumäel

29. jaanuaril Jäneda lossis 
niplispitsi klubi kogunemine

29. jaanuaril Aravete spor-
dihoones Mati Kulmu mä-
lestusvõistlus Aravete 

Kang, Eesti lahtised meist-
rivõistlused veteranidele, 
master klass

10. veebruaril kell 16 Jär-
va valla seeriavõistlus suu-
satamises, 4. etapp Koeru 
terviserajal

11. veebruaril kell 18 Jär-
va-Jaani kultuurimajas Jär-
vamaa kultuuripreemiate 
üleandmine

13. veebruaril Järva-Jaani 
muuseumide keskuses 
sõbrapäeva tähistamine

19.–20. veebruaril Jäneda 
lossis rahvariiete valmista-
jate õppetöö

20. veebruaril Admiral Jo-
han Pitka mälestusele pü-
hendatud rahvamatk Jalg-
semalt Peetrisse

Kuhu minna Järva vallas

24.–30. jaanuarini on Järva 
vallas eesti kirjanduse pidunä-
dal, milles löövad kaasa ka Järva 
valla lasteaiad ja koolid.

Peetri raamatukogus pandi 
välja joonistuste näitus. Peetri 
kooli arendusjuht Getter Klaas 
ütles, et aeg pildid rahvamajja 
viia oli 21. jaanuaril, kuid juba 
päeva varem oli neid sinna ko-
gunenud üle paarikümne. Ins-
piratsiooniks oli raamatukogus 
väike näitus Eesti lastekirjanike 
tuntumatest teostest. „Teema 
oligi lemmiktegelane eesti kir-
jandusest. Piltidel oli nii Lot-
te-raamatu tegelasi, Sipsikuid, 
Nublu ja ka Klaabu. Et osaleda 
võisid nii lapsed kui ka täiskas-
vanud, joonistasin isegi koos las-
tega pildi ühest Lotte-raamatu 
tegelastest ja minu teada osales 
ka paar õpetajat,“ ütles Klaas.

Kolmapäeval toimus Peetri 
kooli ning lasteaia ühine disko 
ja karneval, kus osalejad kehas-
tusid eesti kirjandusest tuntud 
tegelasteks.

Koigi kooli direktor Annela 
Ojaste ütles, et nende 3. klassi 
õpetaja Anne Treial tuli toredale 
mõttele siduda eesti kirjanduse 
pidunädal „karu aasta“ algusega 

– Eesti 2022. aasta loomaks 
on valitud karu ja nädala jook-
sul tutvutakse koolis karudega 
eesti lastekirjanduses. Loetakse 
lugusid ja luuletusi ning lapsed 
luuletavad ka ise. „Muide – ka-
rusid pole kirjandusest palju lei-
da. Kõige tuntum on „Mõmmi 
ja aabits“, veel kohtab karusid 
Kreutzwaldi loomamuinasjut-
tudes,“ ütles Ojaste. 

Nädal kulmineerub nelja-
päeval karude näitusega, kuhu 
iga laps toob oma karu, kellele 
kirjutab juurde oma karu loo. 
„Kellel oma karu ei ole, võib selle 
näituse tarbeks joonistada. Too-
me ühe kohaliku jahimehe käest 
kooli ka Järvamaal elanud karu 
kaaviku, kellega koos saab pilti 
teha,“ lubas Ojaste.

Koeru lasteaia Päikeseratas 

direktor Anu Kangur andis tea-
da, et  nemad tutvustavad näda-
la vältel  lastele tuntumate eesti 
lastekirjanike raamatuid. Koos-
töös peredega peaks kirjanduse 
pidunädala lõpuks valmima iga 
lapse oma raamat. „Laps hak-
kab kirjanikuks ja kunstnikuks, 
sest raamat tuleb ka kujundada. 
Raamatutest tuleb näitus ja neid 
saab hiljem rühmas ette lugeda,“ 
lubas Kangur.

Kolmaspäeval said lapsed aga 
käia nagu päris kinos. „Tegime 
popkorni, lapsed valmistasid ise 
popkornituutud ja kinopiletid. 
Vaatasime fi lmi „Jussikese seitse 
sõpra“,“ ütles ta ja lisas, et vaata-
mist ootab ka „Suur maalritöö“.

Reedel peetakse maha aga 

karneval eesti lastekirjandu-
se tegelastega. „Lapsed saavad 
kostümeeritud jällegi koostöös 
koduga,“ ütles Kangur.

Järva-Jaani lasteaias Jaanilill 
valis iga rühm omale mõne las-
teraamatu, mida siis koos loeti. 
Samuti korraldati karneval ja 
vaadati fi lmi.

Kirjanduslikud karnevalid 
toimusid ka Albu ja Ahula las-
teaias ning vaadati ka lastefi lmi-
de programmi. Albu kooli õpe-
tajad Mare Kabel ja Edda Joost 
viisid läbi hommikulugemise.

Albu koolis oli kolmapäeval 
kirjanduslik karneval 1.–4. klas-
sile. Õpilased valisid tegelaskuju 

eesti kirjandusest ja mängisid 
karnevalil oma rolli. Karneva-
lil toimus ettelugemine, vikto-
riin, mängud, fi lmivaatamine, 
lisaks joodi Kunksmoori ravi-
teed ja söödi kaneelirulle.

Imavere põhikoolis ra-
kendati pidunädala vankrit 
vedama kooli vanad tavad. 
Esmaspäeval korraldas 6. klass 
1.–5. klassi õpilastele kirjan-
dustegelaste karnevali. Huvijuht 
Krista Tiitmaa selgitas, et nende 
koolis on tava alates 5. klassist 
aasta jooksul läbi viia üks üri-
tus, 6. klass korraldab tavaliselt 
kadri-mardikarnevali, mis aga 
novembris toimuda ei saanud. 
„Nüüd pakkus pidunädal võima-
lust karneval teoks teha,“ ütles 
Tiitmaa. 

Teisipäeval meisterdati ees-
ti keele ja kirjanduse tundides 
raamatuid, loeti ette, tutvustati 
enda lemmikraamatuid ja tege-
lasi, lavastati mininäidendeid, 
joonistati pilte ehk tehti kõike 
seda, mida õpetaja fantaasia ette 
võtta lasi. 

Kolmapäeva tähtsündmus oli 
aabitsapidu – ka see on Imavere 
kooli vana tava. „See on pidu 1. 
ja 5. klassi õpilastele. Nimelt on 1. 
klass lõpetanud just aabitsa ning 

5. klassil saanud läbi pool põhi-
kooliaega. See sündmus toimub 
meil alati jaanuarikuus ning kor-
raldajaks on 5. klass koos klas-
sijuhatajaga. Pidu lõppes ühise 
kringlisöömisega,“ ütles Tiitmaa. 

„Reedel vaatame fi lme, mis 
põhinevad eesti kirjandusel ja 
mis samas haakuvad õppeka-
vaga. Seda teeme kooliastmete 
kaupa. 1.–3. klassil on kavas 
„Ruudi“. Lisaks sellele, et te-
gu on hea ja südamliku fi lmi-
ga, käsitleb see ka sotsiaalseid 
probleeme ning hilisem arutelu 
klassis aitab tähelepanu pöörata 
elu põhiväärtustele. 4.–6. klassi-
ga vaatame fi lmi „Kevade“ – oli 
väga üllatav lapsi küsitledes tea-
da saada, kui paljud seda tege-
likult näinud ei ole. 7.–9. klass 
vaatab fi lmi „Viimne reliikvia“. 
Lisaks kirjandusteosele on see 
väga hea lõimingumaterjal nii 
ajalooteemadel (Liivi sõda) kui 
ka inimeseõpetuses (suhted, 
reetmine) ja kunstiõpetuses (ku-
jundus, kostüümid), rääkimata 
võrratust fi lmimuusikast. Meie 
koolis on nimelt oluline teema 
lõiming, püüame õpetada  lastele 
suurema pildi nägemist, selmet 
õppeaineid ükshaaval selgita-
da ja oodata, et lapsed ise pusle 
kokku paneks,“ tutvustas Tiitma.

Eesti kirjanduse pidunädalast 
saavad osa ka noored raamatusõbrad

Peetri kooli õpilaste joonistused
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Tulemused 
Poisid 2007–2010
1. koht Karl Kirsimets (–35 kg)
3. koht Otto Nugis (–57 kg)
4. koht Matthias Maasikpalu (–78 kg)
10. koht Uku Nugis (–48 kg)
11. koht Renno Miko Aedmäe (–48 kg)
Tüdrukud 2007–2010
1. koht Mirell Lees (–53 kg)
2. koht Mirtel Lees (–53 kg)
EML KV 2011
5. koht Sten Sellik (–26 kg)
5. koht Karl Robert Lepik (–32 kg)
3. koht Martin Karlsfrei (–38 kg)
5. koht Atso Nugis (–47 kg)
EML KV tüdrukud 2011
3. koht Nele Marite Aedmäe (–30kg)
5. koht Stella Lääne (–35kg)

8. jaanuaril toimusid Koeru 
võimlas selle hooaja esimesed 
KSJM jalgpalliliiga mängud. Sel-
leaastasel turniiril osaleb seitse 
võistkonda, kellest kaks on Järva 
vallast (Järva-Jaani ja MC Ude-

va / Havi-Koeru). Pärast esimest 
mängupäeva on võistkondade 
esikolmik Pärnu Tervis (I), Tori 
Põrgulised (II) ja Põltsamaa Sport 
(III). Järva-Jaani võistkond lõpe-
tas päeva 5. ja Koeru 6. kohaga. 

Kehras peeti 8. jaanuaril Eesti 
naiste energialiiga mängud. Häs-
ti mängis Järva-Jaani saalihoki 
võistkond, kes võitis mõlemad 

kohtumised. Esimeses mängus 
võideti FinEst Flasi naiskonda 4 
: 2 ja teises mängus EMÜ nais-
konda tulemusega 2 : 1.

Maadlushooaeg algas 
Põlvas hästi

9. jaanuaril peeti Põlvas aasta 
esimene maadlusvõistlus, millest 
võtsid osa ka Järva valla noor-
maadlejad. Põlvasse oli kokku 
tulnud 177 võistlejat Eestist ja 
Lätist. Järva valla esindajaid oli 
võistlustules 13. Ühel ajal toimus 

kaks võistlust – Põlva lahtised 
meistrivõistlused ja Eesti laste-
karikavõistlused. Parimad kohad 
maadlesid välja Karl Kirsimets 
Koerust ja Mirell Lees Koigist, 
kes mõlemad võitsid esikoha 
omas kaalukategoorias.

Koeru saali 
jalgpalliliiga alustas

Järva-Jaani saalihoki 
võistkond oli võidukas

Särevere mõisas toimus 16. jaanuaril Järvamaa spordi-
gala, kus Järvamaa spordiliit, Eesti kultuurkapitali Jär-
vamaa ekspertgrupp ja Järvamaa omavlitsuste liit tun-
nustasid 2021. aasta parimaid spordis.
Eesti kultuurkapitali Järvamaa ekspertgrupilt sai elu-
tööpreemia Leo Matikainen.
Järvamaa spordiliidu aasta noorsportlase nominendid 
olid kõik Järva vallast: Andri Matrov (kergejõustik/kuuli-
tõuge), Kerto Kaasiku (suusaorienteerumine), parima 
noorsportlase tiitli pälvis Mehis Udam (laskesuusatamine/
murdmaasuusatamine). EOK sportlikuma pere tiitli sai pe-

rekond Randalainen Imaverest. Tänati ka perekond Raud-
seppa Koerust. Spordiliidu Jõud tunnustuse aasta tegija 
kategoorias sai RR Suusaklubi treener Raido Rohi.
Järva valla sportlasi oli nominentide hulgas järgmistes 
kategooriates veelgi: parima meessportlase kategoo-
rias Kaarel Kasper Kõrge (murdmaasuusatamine), pari-
ma naissportlase kategoorias  Lishanna Ilves (kaugus-
hüpe), aasta sporditegija kategoorias Urmas Virves 
(lauamängud), spordielu edendaja Ahto Härm (noolevi-
se „darts“), spordisündmusele kandideerisid ka uued 
kettagolfiväljakud Järva vallas.

9.30 Järva-Madise Wallamaja juures TALUTURG
Lillede asetamine Tammsaare ausambale
11.00 START
Rahvamatk algab kirjaniku ausamba juurest ja lõppeb kirjaniku sünnikodus Tammsaare-Põhja talus.
Usinamad matkajad saavad jätkata matka Albu Rahvamajja. 
Sinna ja matka alguspunkti viivad ka bussid.
Rahvamajas toimub kell 12-23 KIRJANDUSLIK OAAS

Registreerimine: registreerimine toimub läbi Järva valla kodulehe
Üritus on TASUTA!
Suppi saab osta Vargamäel – kaasa sularaha 3 eurot

29. jaanuaril 2022 

JÄRGIME COVID REEGLEID!

XLII A. H. TAMMSAARE RAHVAMATK

TÄPSEM INFO
Arlet Palmiste, tel 5344 5996

www.vargamae.ee
www.kirjanduspidu.ee

www.jarvavald.kovtp.ee
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Väljaandja Järva Vallavalitsus
Järva -Jaani, Pikk 56, info 5341 3625
Tiraaž 4300
Toimetaja Arnika Tegelmann, arnika@aleht.ee
Trükk AS Printall
Toimetus ootab kaastöid iga kuu viimase 
täisnädala esmaspäevaks.

PAKUME ARBORISTI 
TEENUSEID

Ohtlike puude raie
Seisukorra hindamine
Puuhooldustööd
Hekkide hooldus
Võrade sidumine
Puiduhakkuri teenus,

   Ø 20cm

Kutsetunnistused
141998, 141999

Reigo:   5800 1880
Gustav: 5919 2441
viruarborist@gmail.com

OÜ Estest PR ostab 
metsa- ja põllumaad. 

Tel 504 5215, 514 5215, 
info@est-land.ee

 FEKAALIVEDU
 VÄLIKÄIMLATE RENT

tel. +372 452 2002
e-mail:agri@speq.ee
www.fekaaliabi.ee

 

3. veebruar
kell 11–14 
ARAVETE 

KULTUURIMAJA 

BRONEERI VERELOOVUTUSEKS AEG 
www.verekeskus.ee 

Fekaalivedu 
Järvamaal

voolik kuni 50 m
Tellimine: 527 6087 Valeri
Hunting Grupp OÜ

Puurkaevude ja maasoojus-puuraukude puurimine, 
projekteerimine ning hooldus.
Vee- ja kanalisatsioonitorustiku rajamine, reoveemahutite, 
septikute, biopuhastite, süvaveepumpade ja veefiltrite 
paigaldus ning hooldus.

+372 5569 4310; taavi@puu esi.ee                        puurvesi      rv

www.puurvesi.ee 

VÕTAN RENDILE 
PÕLLUMAAD 

Imavere, Koigi, Kurla, 
Pilistvere, Eistvere, 

Laimetsa ja 
Taadikvere kandis
(sobib ka Adavere 
ja Põltsamaa kant).

Hind alates 150 €/ha
Taavi

Tel 5309 3301

ESMASPÄEV, 24. jaanuar
kirjanik Laura Johanna Evisalu 
Järva-Jaani, Koeru ja Aravete gümnaasiumis

TEISIPÄEV, 25. jaanuar
kirjanik Elo Selirand 
Järva-Jaani, Koeru ja Aravete gümnaasiumis

kell 10–17 Päinurme Raamatumaja avatud. 
Üksikisikutele avatud jooksvad ekskursioonid, 
klassiekskursiooni korral ka tegevused

kell 18 kirjanik Ain Kütt Järva-Jaani raamatukogus

kell 18 kirjanik Justin Petrone Koigi raamatukogus

KOLMAPÄEV, 26. jaanuar
kirjanik Urmas Vadi 
Järva-Jaani, Koeru ja Aravete gümnaasiumis

kell 18 kirjanik Olavi Ruitlane Koeru raamatukogus

NELJAPÄEV, 27. jaanuar
kell 11–16.30 konverents „Kirjanduslikud maastikud” 
Koeru kultuurimajas

kell 16 kirjanik Pamela Maran Aravete raamatukogus

REEDE, 28. jaanuar
XIX Hansenist Tammsaareni võistulugemine

kell 18 kirjanik Igor Kotjuh 
A.H. Tammsaare muuseumis Vargamäel

LAUPÄEV, 29. jaanuar
kell 11 XLII A.H. Tammsaare rahvamatk

kell 12–23 Kirjanduslik Oaas Albu rahvamajas

kell 17.30 vestlusõhtu Tõnu Õnnepaluga 
Esna Galeriis. Uksed avatakse kell 17

PÜHAPÄEV, 30. jaanuar
kell 13 Tammsaare kirjanduspreemia 
üleandmine ja nädala lõpetamine

24. jaanuar – 30. jaanuar avatud näitused 
Albu mõisas ja Koeru kultuurimajas

www.kirjanduspidu.ee

FEKAALIVEDU JA 
UMMISTUSTE LIKVIDEERIMINE

 Tel 384 6052 • info@jarvahaldus.ee


